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„Koukám, jak ten čas letí…“ 
     Právě začátek známé písně Václava Neckáře mi vytanul na mysli, když zasedám ke 
klávesnici svého počítače, abych zase po roce zachytila na stránky městské kroniky udá-
losti, které se v našem městě udály během roku 2002. Dříve než tak učiním, alespoň  
v krátkosti shrnu právě uplynulý rok v celé naší zemi. 
    Rok 2002 vešel do české historie především jako rok katastrofálních záplav. Přesně  
5 let poté, co povodně zničily velkou část Moravy, postihla stejná katastrofa téměř po- 
lovinu země. Když meteorologové předpovídali velmi teplé počasí na druhý prázdnino- 
vý měsíc, nesmírně se spletli. 6. srpna začalo v jižních Čechách vydatně pršet a nepřetr-
žitý déšŅ vydržel nad republikou více než týden. Dva týdny trvající vydatné deště způ-
sobily obrovské škody: ve více než 500 obcích bylo zničeno přes 1000 domů, živel si vy-
žádal také lidské životy. V kalné vodě, v troskách bortících se domů či pod padajícími  
kmeny skončilo svůj život 17 lidí. Zasaženo bylo i hlavní město. Velké škody způsobila 
voda v pražském metru, v zoologické zahradě (uhynulo zde několik vzácných zvířat),  
zasaženo bylo i historické centrum. Bohužel se také prokázalo špatné fungování zá- 
chranného systému. Tolik alespoň velmi krátce o nejdůležitější události roku 2002.  
O dalších událostech pouze ve zkratce: 
 
LEDEN 
Sněhové přívaly a silný vítr ochromily dopravu v republice i sousedních zemích. 
 
Generálního ředitele televize Nova Vladimíra Železného obvinila policie z poškozování
věřitele - společnosti CME. 
 
ÚNOR 
„Jeho vzdušné Veličenstvo“, lyžařský akrobat Aleš Valenta, získal na zimních olympij-
ských hrách v Salt Lake City pro Českou republiku jedinou zlatou medaili. Konkurenci 
porazil fenomenálním trojným saltem s pěti vruty. 
 
BŘEZEN 
Sněmovna schválila zákon o obcích, na jehož základě se od roku 2003 převedou pravo-
moci 78 okresních úřadů, které zaniknou, na 194 pověřených obcí. 
 
DUBEN 
V čele sociální demokracie stanul nástupce Miloše Zemana Vladimír Špidla. 
 
Na Mistrovství světa v ledním hokeji ve Švédsku vypadl český tým už ve čtvrtfinále  
a poprvé po sedmi letech se vrátil bez medaile. 
 
3. dubna se v Lanškrouně vdala za hudebníka Stanislava Penka zpěvačka Lucie Bílá 
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ČERVEN 
Ve volbách do Poslanecké sněmovny zvítězila ČSSD, prezident Václav Havel jmenoval
 jejího předsedu Vladimíra Špidlu premiérem. 
 
Na pracovištích České televize byl objeven odposlech a skryté kamery. 
 
ČERVENEC 
Předsedkyně US-DEU Hana Marvanová odstoupila kvůli nesouhlasu s programem  
vznikající vlády z funkce. 
 
Na historicky první návštěvu země přiletěl do Prahy japonský císař Akihito. 
 
Ministr zahraničí Jan Kavan byl v New Yorku zvolen předsedou 57. Valného shro- 
máždění OSN. 
 
Prezident Václav Havel jmenoval novou koaliční vládu ČSSD. 
 
Policie odhalila vražedné spiknutí, jehož obětí se měla stát novinářka MF DNES Sabi-
na Slonková, jejíž vraždu si podle policie objednal Karel Srba, bývalý blízký spolupra- 
covník exministra zahraničních věcí Jana Kavana. 
 
SRPEN 
Na zámku v Častolovicích na Rychnovsku se konal summit prezidentů visegrádských  
zemí. Hovořilo se i o pomoci při likvidaci následků ničivých povodní. 
 
ZÁŘÍ 
V okrese Brno-venkov byl zaznamenán třetí případ tzv. nemoci šílených krav (BSE). 
 
Po 52 letech se odmlčelo české vysílání Rádia Svobodná Evropa. 
 
LISTOPAD 
21. a 22. listopadu se v Praze konal summit Severoatlantické aliance, na který se sjelo  
na 40 prezidentů a premiérů z celého světa. 
 
Konaly se volby do třetiny senátu. 
 
PROSINEC 
Václav Klaus svolal mimořádný kongres ODS, na němž oznámil rezignaci na svou  
funkci. 
 
Václav Klaus, Jaroslav Bureš, Petr Pithart a Miroslav Kříženecký byli oficiálně nomi-
nováni do prezidentských voleb. 
 
Předsedou senátu se stal už potřetí Petr Pithart. 
 
Na deset tisíc nespokojených zemědělců z celé republiky přišlo do Prahy demonstrovat  
proti návrhům Evropské unie, ministerstvo zemědělství zasypali demonstranti vejci. 
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MĚSTSKÁ SAMOSPRÁVAMĚSTSKÁ SAMOSPRÁVAMĚSTSKÁ SAMOSPRÁVAMĚSTSKÁ SAMOSPRÁVA    
 
     První zasedání městské rady v letošním roce proběhlo na běžkách. Členové městské  
rady využili velmi příznivých sněhových podmínek a jeli si prohlédnout městské lesy na 
Kameňáku. Jejich zájem se tentokrát upřel na stav běžkařských tratí, které během zimy
využívá mnoho Kyjováků. Běžkařské stopy bývají každoročně často ničeny nejen neu- 
kázněnými pěšími turisty, jezdci na koních, myslivci, ale dokonce samotným správcem  
lesa. Z běžkařského zasedání městské rady vyplynul pro městského ekologa Vladimíra  
Šimečka důležitý úkol: do začátku příští lyžařské sezóny rozlišit a vyznačit v terénu  
městských lesů trasy a stezky pro pěší, cyklisty, běžkaře a jezdce na koních. 
 
     Jako každoročně i letos rozdělili městští zastupitelé v rámci grantů sportu a kultury 
finanční příspěvky pro rok 2002. Z grantu kultury získalo peníze osm projektů: projekt
Vladislava Josky ze Svatobořic-Mistřína, který chce vydat CD s původními pohádkami
z Kyjovska (20 000 Kč), dětský pěvecký sbor Modráčci získal na svou činnost 15 000  
korun, na přednáškovou a koncertní činnost obdržela houslařská dílna Pavla Celého  
20 000 korun. Co se týče sportovních grantů bylo finančními prostředky oceněno 11  
projektů. Zastupitelstvo také schválilo příspěvky dalším organizacím. Charita Kyjova  
získala na provoz Káčka, P-centra a pečovatelské služby 100 000 korun. Občanské  
sdružení Krok dostalo na provoz poradny pro rizikové, závislé a abstinující občany  
50 000 korun a na opravu kostela v Bohuslavicích putovalo z rozpočtu 72 tisíc korun.  
     Vždy s koncem zdaňovacího období se ve veřejných sdělovacích prostředcích objevují
platy poslanců našich nejvyšších zákonodárných orgánů. I v Kyjově zazněl požadavek 
veřejnosti, aby byly v Kyjovských novinách zveřejněny informace o platech a odměnách 
starosty a místostarosty. Odtud jsem také následující řádky pro kroniku převzala. 
     U obou funkcí se plat nenazývá měsíční mzda, ale odměna, která zahrnuje veškeré  
práce včetně práce o sobotách, nedělích a večerech (např. svatby, jednání zastupitelstva 
a rady, různých komisí, setkání s občany apod.) a je stanovena podle tabulek. Měsíční  
odměna starosty Kyjova činila od ledna 1995 do konce roku 1996 18 600 Kč, od ledna 
1997 do konce roku 1998  22 320 Kč, v roce 1999 a až do listopadu 2000 to bylo  
24 974 Kč, od listopadu 2000 do března 2002  34 320 Kč a od března letošního roku  
dosud je to 36 915 Kč.      
     Místostarosta měl v období od ledna 1999 do listopadu 2000 měsíční odměnu  
21 474 Kč, od listopadu 2000 do března 2002 29 520 Kč a od března dosud 31 715 Kč.
Mimořádné odměny,  které starostovi a místostarostovi mohly být vyplaceny v době od 
dubna 1997 do listopadu 2000 podle nařízení vlády až do výše čtyřnásobku měsíční  
odměny, obdrželi oba dvakrát: v roce 1999 starosta ve výši 54 000 Kč, místostarosta  
45 000 Kč a v roce 2000 starosta 45 000 Kč, místostarosta 38 000 Kč. Od roku 2001  
není ze zákona možné udělit starostovi a místostarostovi žádnou mimořádnou odměnu.
Uvedené částky jsou částky hrubé, daně činí měsíčně přes deset tisíc korun u každého. 
     V roce 2002 měl každý člen městského zastupitelstva pobírat 245 korun měsíčně,  
pokud byl navíc předsedou některého z výborů, dosahovala by jeho odměna částky 730 
korun. Proč ten kondicionál? Protože se peníze fyzicky do kapes zastupitelů ve skuteč-
nosti nedostaly. Na zasedání zastupitelstva totiž sami zastupitelé rozhodli, že celko- 
vou částku asi 70 000 věnují pro účely městského grantu kultury, na posílení dotace  
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občanskému sdružení Krok,  na opravu vozovek v Bohuslavicích, na činnost loutkové- 
ho souboru Sluníčko a ve prospěch sbírky na rekonstrukci Masarykova náměstí.  
 
     Od 1. října vstoupily v platnost dvě nové vyhlášky, které schválilo městské zastupi- 
telstvo. První z nich se týká poplatku za zhodnocení stavebního pozemku možností je-
ho připojení na stavbu vodovodu nebo kanalizace. Tato vyhláška umožňuje úředníkům 
vybrat jednorázový poplatek od majitelů stavebních parcel, kde byl právě dokončen  
a zkolaudován vodovod či kanalizace. V prvním případě zaplatí majitel takového po- 
zemku šest, ve druhém případě osm korun za metr čtvereční. Druhá vyhláška nahrazuje
tři předchozí z let 1991, 1996 a 2001 a týká se ochrany veřejného pořádku hlavně při  
pořádání veřejných produkcí ve městě. Lidé bydlící v blízkosti zábavních podniků si to-
tiž velice často stěžují na hluk v nočních hodinách.  
 
     S koncem volebního obdobím přišlo i bilancování uplynulých let — co zastupitelé  
v r. 1999 slíbili, co se jim podařilo uskutečnit, co se jim nepovedlo. Hodnocení si nene- 
chali pro sebe a prostřednictvím tištěné brožury s ním seznámili všechny Kyjováky.  
 
     Nepříjemné faux pas zažilo nové městské zastupitelstvo před svým druhý jednáním. 
To se mělo uskutečnit 17. prosince, ale protože oznámení o konání bylo vyvěšeno jenom 
dva dny před tím, byl starosta upozorněn na to, že by byl porušen zákon. Ten praví, že 
zákonná lhůta o vyvěšení oznámení je sedm dní před konáním zasedání. Zasedání bylo 
proto zrušeno a konalo se později. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

4



  
 

MĚSTSKÝ ÚŘADMĚSTSKÝ ÚŘADMĚSTSKÝ ÚŘADMĚSTSKÝ ÚŘAD    
 
     Po schválení městskou radou se počet pracovníků městského úřadu zvýšil na 77  
osob. Z toho je 62 pracovníků odborů a 15 městských strážníků. 
 

FINANČNÍ ODBORFINANČNÍ ODBORFINANČNÍ ODBORFINANČNÍ ODBOR    
 
     Rozpočet města na rok 2002 byl schválen zastupitelstvem města dne 11. prosince  
2001 ve výši 288 104 000 korun. 
     V průběhu roku se rozpočet zvýšil o rozpočtová opatření krajského úřadu, Okresní- 
ho úřadu v Hodoníně a rozpočtová opatření schválená zastupitelstvem města ve výši  
celkem 11 521 400 korun. K 31. prosinci 2002 dosáhl upravený rozpočet výše  
299 625 400 korun. Příjmová část rozpočtu byla splněna na 102,07 % a výdajová část  
čerpána na 97,16 %.  
     Výsledek hospodaření, tj. saldo příjmů a výdajů k 31. prosinci 2002 činil 18 225 000
korun. Saldo v oblasti financování činí + 18 225 000 korun. Zůstatek finančních pro- 
středků na závěrečném účtu činil 7 421 400 korun.  
     V roce 2002 přijalo město úvěr ve výši 20 mil. korun. Dlouhodobý investiční úvěr se 
splatností na 10 let poskytla Komerční banka na výstavbu 6 bytových jednotek na Ko-
menského ulici, výstavbu živnostenské zóny na ulici Dobrovského a stavební úpravy  
Masarykova náměstí. V r. 2002 poskytl Státní fond životního prostředí městu půjčku  
ve výši 4 177 000 na kanalizaci Boršovská, Brandlova stoka BV — 1 Kyjov. 
     Závazný finanční vztah státního rozpočtu k rozpočtům obcí na rok 2002 činil: na  
výkon státní správy 7261,3 tis. korun, na školství 1795,3 tis. korun a dotace na dávky 
sociální péče 65 344 tis. korun. Navýšení sociálních dávek oproti r. 2001 činilo 6204  
tis. Kč.  
     Kontrolu hospodaření města provedla ve dnech 10. — 12. 3., 24. 3. a 7. — 9. 4. 2003  
společnost s ručením omezeným AUDIT KORREKT Praha. Protože nebyly zjištěny  
významné nedostatky, byly výsledky kontroly doporučeny ke schválení zastupitelstvu 
města. 
 

SOCIÁLNÍ ODBORSOCIÁLNÍ ODBORSOCIÁLNÍ ODBORSOCIÁLNÍ ODBOR    
 
     Stejně jako celý městský úřad i pracovníci sociálního odboru se připravovali na refor-
mu v oblasti státní správy — přechod kompetencí z okresních úřadů na obce III. typu:  
proběhla celá řada odborných školení v oblasti dávek pro zdravotně postižené a v obla- 
sti sociálně právní ochrany dětí, připravovaly se kanceláře pro zaměstnance přecházející
z okresních úřadů. Vše muselo být hotovo do konce roku, protože od 1. ledna 2003 mu- 
sel celý městský úřad bezproblémově pracovat.  
     Sociální odbor má ve své kompetenci také provoz Pečovatelské služby v Kyjově. Po-
prvé v tomto roce nedostala ani korunu od státu, veškerou péči o své staré a zdravotně 
postižené občany financovalo město. Proto proběhlo jednání se starosty okolních obcí  
o spolufinancování péče o jejich občany. Jednání byla vesměs neúspěšná, proto Pečova- 
telská služba Kyjov zúžila svoji činnost pouze na Kyjov, občané z jiných obcí, kteří  
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chtěli služeb pečovatelské služby využívat, se museli na financování služeb sami podí- 
let. Začalo se připravovat moderní rozvážení jídel v termonádobách tak, aby úroveň  
stravování starých občanů byla komfortnější a důstojnější. Hledá se také nový dodava- 
tel obědů, který by byl přímo z Kyjova.  
     Až 6 milionů korun vyplácí odbor měsíčně na sociálních dávkách, neboŅ neustále ro-
ste nezaměstnanost. 
     Díky městské ubytovně, která poskytla přístřeší jak kyjovským klientům, tak klien- 
tům z jiných obcí, se velmi úspěšně dařilo řešit problémy bezdomovců.  
     Sociální komise se zabývala mapováním aktivit nestátních subjektů — Občanského  
sdružení Omega, které spravuje šatník, protidrogovou činnost K- centra při Charitě  
a Občanského sdružení KROK a jejich pomocí při řešení nejrůznějších sociálních situa- 
cí. Město jejich činnost každoročně podporuje finančním příspěvkem. 
 

ODBOR VÝSTAVBY A MAJODBOR VÝSTAVBY A MAJODBOR VÝSTAVBY A MAJODBOR VÝSTAVBY A MAJETKUETKUETKUETKU    
 
Rekonstrukce domu č. 1 
     Poté, co se vystěhovaly všechny provozovny z č. 1, mělo se v 2. červnovém týdnu za-
čít s jeho rekonstrukcí. Záměrně jsem použila slovíčka „mělo“, protože když se s ní  
opravdu začalo, velmi záhy stavbaři zjistili, že pouhá rekonstrukce je zcela nedostaču- 
jící, že se budova vzhledem k jejímu stavu musí zbourat a postavit nová, neboŅ se s ní  
od 1. ledna 2003 počítá jako se sídlem některých odborů městského úřadu, které budou 
po zrušení okresních úřadů v Kyjově, pověřené obci třetího stupně, umístěny. Se souhla-
sem památkářů byla budova zbourána a na původních dobrých základech vyrostlo do  
konce roku stavení zbrusu nové.  
     26. listopadu odstranili stavebníci konečně lešení a začaly terénní úpravy okolo do-
mu. 
 
Rekonstrukce nadjezdu 
     Dopravní situaci ve městě velmi ovlivnila 1. července započatá generální rekonstru-
kce nadjezdu (v provozu od r. 1965), který je v havarijním stavu. Oprava se týkala ne- 
jenom vozovky, ale také celého tělesa nadjezdu. Všechny práce probíhaly za plného  
provozu, což značně zkomplikovalo provoz na tahu z Brna do Veselí nad Moravou.  
Vždy byla zprovozněna pouze půlka vozovky, dopravu řídily semafory.  
     První zrekonstruovaná půlka nadjezdu byla otevřena 3. listopadu. Během zimních 
měsíců nepokračovaly práce takovým tempem jako v létě, protože silničáře brzdilo poča-
sí. Jak se dílo podaří, to si musíme počkat do příštího roku.  
 
Rekonstrukce náměstí 
     Nejrozsáhlejší stavební akcí, která byla v našem městě letos zahájena, byla rekon- 
strukce Masarykova náměstí. Protože se jedná o rekonstrukci „z gruntu“ a má být do- 
končena v příštím roce, ponechávám v tomto zápise pouze zmínku o ní a příští rok se jí 
budu zabývat podrobněji.  
 
Vzhled domů na náměstí 
     Bezúročnou půjčku ve výši 100 000 korun s dobou splatnosti dva roky poskytlo měs-
to majitelce jednoho z domů na Masarykově náměstí. Tímto krokem chtělo přimět i dal-
ší vlastníky, aby vylepšili vzhled svých domů ještě před ukončením rekonstrukce náměs-
tí. 
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Nová ulice 
     Nová ulice vyrostla na Újezdě mezi ulicemi Růžovou a Květnou. Byla pojmenována
 Yvetotská — to na počest družebního francouzského města Yvetot, kde byla vloni po- 
jmenována nová ulice Rue de Kyjov. Slavnostního aktu pojmenování a otevření nové  
ulice se 17. srpna zúčastnila také francouzská delegace v čele se starostou Philippe  
Decultot.  
 
Skatepark 
     Město Kyjov se letos již podruhé zúčastnilo programu, který od roku 1996 vyhlašuje
Odbor prevence kriminality Ministerstva vnitra České republiky. V rámci prevence pro-
ti kriminalitě schválilo městské zastupitelstvo projekt Skatepark. Na tento projekt při- 
slíbilo ministerstvo vnitra částku 445 000 korun, město se podílelo 50 000 korunami  
a hradilo další náklady spojené s výstavbou.  
     Milovníci jízdy na skatu (prkénku s kolečky) či on-line bruslích se totiž zdokonalo- 
vali v jízdě na různých nevhodných místech ve městě — před radnicí, na parkovištích  
u supermarketů, za Domem kultury, u kina Panorama. Nebylo to bezpečné ani pro ně  
a nebylo to příjemné ani kolemjdoucím. To byl také jeden z důvodů, proč se zastupitel- 
stvo pro skatepark rozhodlo. Pro jeho výstavbu bylo vyhlédnuto několik lokalit — na  
hřišti za sokolovnou (tam protestovali tenisté, že je bude rušit hluk z U-rampy), na  
stadioně vedle kuželny. Nakonec vyhrála lokalita za Domem kultury. Skatepark tak  
„ukousl“ kus parkoviště. 19. prosince bylo vše hotovo. 
 
Nové travnaté hřiště 
     Fotbalové utkání mezi zaměstnanci městského úřadu a strážníky městské policie za-
hájilo 7. října v 16.60 hod. provoz nového travnatého hřiště v areálu bývalých uhelných
skladů. Tam, kde dříve „strašily“ haldy uhlí a vířil se uhelný prach, tam se dnes zelená 
mladá travička. Hřiště bude určeno především pro tréninky mladých kyjovských fotbali-
stů, ale otevřené bude pro každého, kdo si chce s mičudou i třeba jen tak zakopat. A jak
dopadl ten zahajovací zápas? Vyhráli městští policisté v poměru 5 : 4. Asi mají lepší fy-
zičku než úředníci. 
 

ODBOR MĚSTSKÉHOODBOR MĚSTSKÉHOODBOR MĚSTSKÉHOODBOR MĚSTSKÉHO ARCHITEKTA ARCHITEKTA ARCHITEKTA ARCHITEKTA    
 
     I když se při hodnocení stavu životního prostředí ve městě konstatovalo, že se situa-
ce  značně zlepšila, ještě je toho mnoho, co se dá zlepšit. Snížil se počet černých skládek 
a tím se snížily i náklady na jejich likvidaci. Přetrvávají však problémy s každodenní  
drobnou péčí o čistotu a pořádek ve městě. Zase jsou to ty „maličkosti“, o kterých jsem  
psala již v minulých letech. Stále ještě chybějí odpadkové koše hlavně ve vedlejších uli- 
cích města, na ulicích i na trávnících se válejí papíry a další drobné odpadky. Přímo  
hrozná situace je na chodníku kolem budovy č. 1 na Masarykově náměstí, který se na- 
pojuje na rohový dům v Jungmannově ulici, kde sídlí úřad práce a ordinace lékařů. Ko- 
lem domu roste v hustých trsech plevel, v pásu u vrat domu, kde má být pěkný trávník 
nebo kvést kytičky, roste tak akorát lebeda a válejí se tam stovky nedopalků od cigaret, 
které tam odhodili pacienti nebo klienti úřadu práce. Stále ještě nedostatečně včas se  
uklízí zimní posypový materiál z chodníků a okrajů silnic. Mnohdy tam zůstává ležet  
ještě koncem dubna. Co se zlepšilo, je údržba zelených ploch ve městě. Trávníky ve měs-
tě i na sídlištích se stříhají několikrát do roka, u stromů se na jaře provádí prořezávka.  
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Ve značném množství lidé bydlící na náměstí využili možnosti získat od městského  
úřadu osázené truhlíky do oken, takže náměstí ožilo barvami rozkvetlých květin.  
Přestože se díky čistírně odpadních vod zlepšila kvalita vody v Kyjovce natolik, že se  
do ní vrátily ryby, na jejích březích se usadily ondatry a své rodiny zde založily divoké 
kachny, přesto si koryto říčky zasloužilo vyčištění. V parku a ve městě to ještě jde, ale  
od železničního přejezdu za sídlištěm v ulici Lidická až po čistírnu odpadních vod je  
v korytě nahromaděno plno naplavených předmětů — dřeva, plastových lahví, pneuma- 
tik a dalšího odpadu. A právě procházka za městem kolem Kyjovky je hlavně v horkých
 letních dnech příjemná.  
     Už i v Kyjově se vyskytl problém větších měst, a tím je zvýšený výskyt hlodavců.  
Proto město přikračuje k plošné deratizace města, která proběhla ve dnech 18. a 25. du-
bna a 2. května, dosyp na kritických místech se pak provedl na podzim. Hlodavců se  
veřejných ploch i obytných domů (deratizaci kanalizace provádí na vlastní náklady fir-
ma Vodovody a kanalizace Hodonín) snažila zbavit zlínská firma Deratex, a to nakla-
dením granulí nebo zrna s přípravky Lanirát P6 nebo Lanirát Z. Nejhůře na tom letos 
byli v domech na Nerudově ulici a v ulici Mezi Mlaty. Jak uvedl městský ekolog Ing.  
Vladimír Šimeček, v Kyjově se nejvíce vyskytují myši a potkani, krysy se neobjevují té-
měř vůbec.  
 
     Letošní poplatek za svoz a likvidaci komunálního odpadu činil 320 korun za osobu,
 což je oproti roku 2001 nárůst o 60 korun. 
 
 

ODBOR DOPRAVYODBOR DOPRAVYODBOR DOPRAVYODBOR DOPRAVY    
     V srpnu byla dokončena rekonstrukce vozovky na Brandlově ulici. 
 

ODBOR SPRÁVNÍODBOR SPRÁVNÍODBOR SPRÁVNÍODBOR SPRÁVNÍ    
Novinky kyjovské radnice 
     Od letošního dubna zdobí salonek v prvním poschodí radnice obraz Joži Uprky Ale-
gorie, jímž umělec vyjádřil radost z  stavení prvního českého zastupitelstva v Kyjově  
v roce 1896. Vlastníkem obrazu byla původně Spořitelna města Kyjova, jejímž nástup- 
cem je v současnosti Česká spořitelna, a. s. Ta sice nechala obraz zrestaurovat, ale pro- 
tože pro něj nenašla vhodné umístění, podařilo se městskému úřadu získat toto dílo ja- 
ko trvalou a bezplatnou zápůjčku do prostor radnice.  
 
Komunální volby 
     V letošním roce skončilo funkční čtyřleté období volených zástupců do městského  
zastupitelstva. Proto byly na 1. a 2. listopadu vyhlášeny komunální volby, do nichž své
kandidáty vyslalo celkem 10 stran:  
1. Koalice KřesŅanská a demokratická unie — Československá strana lidová a Unie  

svobody — Demokratická unie (do městského zastupitelstva zvoleni 4 kandidáti) 
2. Sedmadvacítka nezávislých (do městského zastupitelstva zvoleno 7 kandidátů) 
3. Občanská demokratická strana (do městského zastupitelstva zvoleni 3 kandidáti) 
4. Komunistická strana Čech a Moravy (do městského zastupitelstva zvoleno 5 kan-

didátů) 
5. Sdružení nezávislých kandidátů: skauti a skautky Kyjova(do městského zastupi- 

telstva zvolen 1 kandidát) 
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6. Strana venkova — spojené občanské síly (do městského zastupitelstva nezvolen  
žádný kandidát) 

7. Sdružení občanů Kyjova (do městského zastupitelstva zvoleni 3 kandidáti) 
8. Česká strana sociálně demokratická (do městského zastupitelstva zvoleni 4 kandi-

dáti) 
9. Sdružení Moravská demokratická strana a Nezávislí kandidáti (do městského za-

stupitelstva nezvolen žádný kandidát) 
10. Sdružení nezávislých kandidátů „Turisté občanům města Kyjova“ (do městského  

zastupitelstva nezvolen žádný kandidát) 
 
Hlasovací lístky do volebních uren mohli občané vhodit ve 12 volebních okrscích rozmí-
stěných po celém městě. A tady je jmenný seznam nového Městského zastupitelstva mě-
sta Kyjova podle získaných hlasů: 
 

jméno věk zaměstnání 
počet  

získaných hlasů 

volební  

strana  
Ing. Jan Letocha 52 starosta Kyjova 1618 2 
MUDr. Petr Hudeček 44 lékař, ředitel Okresní  

nemocnice v Kyjově 
1418 2 

Mgr. Iva Malcová  48 učitelka 1323 2 
Jiří Petrů 49 optik 1241 2 
MUDr. Petr Kolman 39 lékař 1148 2 
Mgr. Ivo Pojezný 41 učitel 1130 4 
Tomáš Eysselt 31 manažer 1030 2 
František Kouřil 63 místostarosta Kyjova 1015 1 
Mgr. Danuše Křiváková 49 přednostka OÚ  

v Hodoníně 
1014 8 

Pavel Celý 52 houslař 993 1 
Jiří Klajn 51 strojvedoucí 993 4 
Mgr. Pavel Navrátil 53 zástupce ředitele  

SOUZ 
981 2 

Ing. Štěpán Polášek 42 projektant 939 1 
Ing. Václav Lukáš 54 technik 898 4 
Ing. Karel Dovolil 49 zemědělský inženýr 864 4 
MUDr. Vlastimil Valenta 50 lékař 827 7 
MUDr. Pavel Krejzlík 34 lékař 826 1 
Ing. Karel Křivák 50 strojní mechanik 803 4 
PhDr. Jarmila Bednaříková,
CSc.  

50 vysokoškolská  
učitelka 

739 8 

PaedDr. Miroslav Hula 44 ředitel školy  723 3 
MUDr. Richard Strýček 34 lékař 715 3 
Ing. Jiří Frolec 39 vedoucí referátu škol- 

ství Okr. úřadu v Ho- 
doníně 

709 8 

MUDr. Soňa Koenigová 45 primářka 708 5 
Mgr. TaŅjana Martonová 50 ředitelka Masaryko- 

va muzea v Hodoníně 
707 8 
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Ing. František Slabák 39 stavební inženýr 700 7 
Ing. Jiří Bayer 41 podnikatel 690 5 
Jiří Wohlgemuth 47 ekonom 546 7 

 
     Na ustavujícím zasedání nově zvoleného zastupitelstva ve středu 13. listopadu si  
zastupitelé zvolili ze svého středu starostu, místostarostu a sedm radních. Starostou  
města Kyjova byl již počtvrté zvolen Jan Letocha (mimochodem stal se tak nejdéle  
„vládnoucím“ starostou v dějinách Kyjova), místostarostou pan František Kouřil a rad-
ními se stali Iva Malcová, Petr Kolman, Tomáš Eysselt, Pavel Krejzlík, Miroslav Hu- 
la, František Slabák a Jiří Bayer. 
 
   Snad ještě náročnější úkol než  organizace komunálních voleb čekal správní odbor  
v prosinci. Během 6 dní se totiž musel zabydlet nově postavený dům č. 1 na Masaryko-
vě náměstí, protože od 1 ledna roku 2003, tam všechny kanceláře musely začít fungo- 
vat v normálním provozu. Do 30 kanceláří se stěhovala z větší části nová pracoviště ze
zrušeného Okresního úřadu v Hodoníně. Do nového domu se muselo odstěhovat 22 stě-
hovacích vozů nábytku a spisové agendy a 5 skříňových nákladních automobilů kance- 
lářské techniky. Vše se zvládlo v termínu a od 3. ledna 2003 se nová pracoviště rozběh- 
la na plné obrátky.  
 
Matrika 
     Součástí správního odboru je i činnost matriky. V roce 2002 se činnost matriky řídila
novým zákonem o matrikách, která platí od 1. července 2001. Matriční obvod v Kyjově 
čítá 11 okolních obcí a samotné město Kyjov. Veškerou agendu zabezpečují 3 matrikář-
ky.  
     Do knihy narození bylo v roce 2002 provedeno 797 zápisů o narození. Ve všech pří-
padech se zapsané děti narodily v kyjovské nemocnici, mimo ni nebyl zaznamenán žád-
ný případ.   
     Kniha úmrtí čítá za tento rok celkem 507 zápisů, z toho v nemocnici zemřelo 483,  
doma nebo při dopravních nehodách v obvodu matriky zemřelo 24 osob. Matrikářky  
vydaly 57 potvrzení o příčině úmrtí. Tento údaj není od účinnosti nového zákona uve- 
den v úmrtním listu a vydává se pouze na žádost oprávněné osoby.  
     Z celkového počtu 107 zapsaných manželství byla na radnici v Kyjově uzavřeno 85 
manželství, 22 sňatků bylo církevních (20 římskokatolických a 2z jiných církví). Pro  
všechny církevní sňatky vystavuje matrika osvědčení o tom, že snoubenci splnili pod- 
mínky pro uzavření manželství. To proto, že dnes zákon umožňuje uzavřít sňatek pou-
ze církevní. V roce si nikdo ze snoubenců „nekoupil roky“, tzn. že nebyl uzavřen žádný 
sňatek nezletilých. Ve 4 případech byl jeden ze snoubenců příslušníkem jiného státu,  
a sice Slovenska, Japonska, Súdánu a Argentiny.  
    Kromě těchto hlavních matričních úkonů provádí matrikářky i další: druhopisy ma- 
tričních dokladů (v letošním roce jich bylo vydáno 735), doklady pro cizinu (30), zápisy 
pro zvláštní matriku (ty se provádějí v případě, že přijde k matriční události u občana  
ČR v cizím státě a těchto zápisů bylo 9), žádosti o výpis z rejstříku trestů (890), ověře-
ní podpisů na listinách (3421) a ověření listin (2126).  
     Občané také využívali možnosti zvolit si ke jménu zapsanému  v knize narození  
druhé jméno. To si nechalo připsat 10 osob narozených v Kyjově v dřívějších letech. Tři 
děti narozené v roce 2002 dostaly při narození dvě jména: Marie Terezie, Vilém Jind- 
řich a Lenka Marie.  
 
 

10



  
 

     Všechny tři matrikářky také velmi úzce spolupracují s komisí pro občanské záleži- 
tosti, která pořádá obřady vítání do života (71 nových Kyjováčků), zlatých svateb  
(2 páry), diamantových svateb (1 pár), setkání pětasedmdesátiletých občanů s předsta- 
viteli města (67 občanů) a návštěvy jubilantů při příležitosti 80, 85, 90 a více let  
(125 návštěv). 
 
Pracoviště občanských průkazů a cestovních dokladů 
    I toto pracoviště patří do působnosti správního odboru. Během roku podalo celkem  
1816 občanů žádost o vydání občanských průkazů a 962 žádostí o vydání cestovních  
dokladů. 
 
 

HOVORY S RADNICÍHOVORY S RADNICÍHOVORY S RADNICÍHOVORY S RADNICÍ    
 
     Chystaná rekonstrukce náměstí je častým námětem dotazů a dohadů našich občanů. 
Proto další z pravidelně nepravidelných Hovorů s radnicí byly věnovány právě tomuto  
tématu. 2. května se společně sešli starosta, místostarosta, vedoucí odboru dopravy,  
architekt z prováděcí firmy s občany, aby je informovali o průběhu rekonstrukce. Nutno
dodat, že sál nebyl zrovna přeplněný, dostavili se především živnostníci, kteří mají na  
náměstí své obchody a kterých se bude rekonstrukce nejvíce dotýkat. „Radnice“ i archi- 
tekt jim vysvětlili postup prací a přislíbili nejvyšší možnou informovanost při rekon- 
strukci — výluky vody, el. proudu atd. 
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POČASÍPOČASÍPOČASÍPOČASÍ    
      
      Už od listopadu minulého roku ležel i v našich končinách sníh a do 20. ledna pano-
vala přímo pohádková zima, ale tímto dnem začalo tát a všechen sníh zmizel. Začát- 
kem února přímo padaly teplotní rekordy, i během celého února se teploty držely hodně 
nad nulou. Doslova na prstech jedné ruky by se daly spočítat dny, kdy mrzlo. Bylo ale  
většinou zamračeno, sluníčko nás mnohokrát nepoctilo svou návštěvou. 
     Za to léto se vydařilo. Letošní červen se teplotně vyznamenal. Od úterý 18. června si
sluníčko po 3 dny asi spletlo podnebný pás a obdařovalo nás svými paprsky opravdu  
nadmíru. Teploty dosahovaly až 36 stupňů Celsia ve stínu, na slunci určitě překročily  
čtyřicítku. Ještě že se alespoň v noci ochlazovalo. Tato tropická vedra trvala téměř mě- 
síc, až konečně v úterý 16. července se po 5. hodině odpoledne rozpršelo, byla velká  
bouřka a foukal silný vítr. V Kyjově počasí naštěstí nenapáchalo velké škody na rozdíl 
od jiných částí Moravy, které opět postihly záplavy, např. Blanensko. Ve středu 17.  
července bylo ale už zase vedro, trochu se ochladilo následující den. Ovšem velmi teplý  
byl vlastně celý červenec a srpen. Lékaři dokonce ošetřili několik pacientů, jimž velké  
vedro způsobilo zdravotní problémy. Většinou zanedbali pitný režim.   
     Citelně se ochladilo vlastně až ve středu 11. září. Rána byla chladná, ve čtvrtek  
i v pátek foukal i přes den studený vítr, i když počasí bylo slunečné. 15. září ráno prše- 
lo, kolem 9. hodiny ráno se začalo objevovat sluníčko. 
    První silnější mrazíky se ohlásily v listopadu — 6. listopadu poprvé ledová krusta po-
táhla kaluže, které zůstaly zamrzlé i celé dopoledne. V pátek 8. listopadu poletovaly  
vzduchem první sněhové vločky letošní zimy. Následně se však opět oteplilo, celý listo-
pad bylo velmi teplé počasí, dokonce nezazimovaly ani mouchy, komáři a další podobná
havěŅ, venku bylo vidět létat netopýry. Ještě koncem listopadu to vypadalo, že snad zi-
ma letos vůbec nebude. Na Mikuláše sníh nebyl, ale v noci z pátku na sobotu ze 6. na  
7. prosince pršelo a přišel silnější mráz, takže chodníky a silnice ráno vypadaly jako jed-
no velké zrcadlo. Problémy měli hlavně motoristé, protože jim zamrzala auta. Od sobo- 
ty 7. prosince mrzlo, teploty dosahovaly mínus 8 — 11 oC v noci, přes den se teplota po- 
hybovala kolem mínus 4 - 6 oC. V noci z 8. na 9. prosince nasněžilo asi 10 cm sněhu  
a z 15. na 16. prosince stejné množství. Protože mrazy klesající v tomto období mnohdy
až k mínus 15 stupňům Celsia nedovolily sněhu roztát, měli jsme stejně jako loni bílé  
Vánoce. Ovšem závěr roku nebyl, co se počasí týče, vůbec hezký. 27. a 28. prosince se je-
ště dalo z Kyjova vyjet na běžkách až na Kameňák, ale díky teplotám vystupujícím  
nad nulu, začal sníh postupně mizet. 30. prosince navečer začalo dokonce pršet. 
 
     Pozorný čtenář si jistě všiml, že tabulka s přehledem vývoje srážek během roku v ú- 
vodu kapitoly o počasí letos chyběla. Nezapomněla jsem ani já, ani moje spolupracovni-
ce přes počasí paní Mitysková. Po svém manželovi převzala štafetu sledování množství
srážek v jejich malé hydrometeorologické stanici u nich na zahradě. S výsledky jejích  
měření jste se měli možnost seznamovat právě na stránkách kroniky.  
      Jednoho červnového dne jsem našla ve schránce obálku se smutným obsahem. Parte 
v ní oznamovalo, že paní Marie Mitysková 6. června 2002 náhle zemřela.  
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ZEMĚDĚLSTVÍZEMĚDĚLSTVÍZEMĚDĚLSTVÍZEMĚDĚLSTVÍ    
 
     Protože se v zemědělství v Kyjově nedějí žádné převratné věci, naplňuji tuto kapito-
lu pouze sporadicky. Bývalé Jednotné zemědělské družstvo v Kyjově se rozpadlo záhy 
po r. 1989 a na polích hospodaří soukromí zemědělci. Hodně polí, které JZD dříve ob- 
hospodařovalo, se vrátilo původním majitelům, kteří si je buï ponechali, nebo prodali,  
či pronajali. Pěstují se tradiční plodiny - tedy hlavně obiloviny (pšenice, ječmen), kuku- 
řice, slunečnice, řepka, hořčice, v menší míře řepa a brambory. Téměř se z našich poli vy-
tratila řepa cukrovka, protože v okolí byly zrušeny všechny cukrovary a na pěstování  
cukrovky jsou vyhlášeny kvóty.  
    V letošním roce trápilo především drobné pěstitele americké padlí angreštové. Někte- 
rým padlí „sežralo“ až 100 % úrody. Kdo včas neošetřil rostliny postřikem, splakal nad 
výdělkem - vlastně nad úrodou. Pokud mu padlí nezničilo přímo celé rostliny, plody by- 
ly napadené plesnivými skvrnami a nedaly se konzumovat.  
    Plísně díky poměrně vysokým srážkám během května napadaly i další plodiny: bram-
bory, cibuli, rajčata, okurky, vinnou révu i tykvovité rostliny.  
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PRŮMYSLPRŮMYSLPRŮMYSLPRŮMYSL    
 

VETROPACK MORAVIA GLVETROPACK MORAVIA GLVETROPACK MORAVIA GLVETROPACK MORAVIA GLASSASSASSASS    
  
    Ke konci roku zaměstnával kyjovská sklárna 610 pracovníků, což je stav, který se  
stabilizoval během posledních tří let. Produktivita, měřená obratem na jednoho pracov-
níka, vzrostla z 2,82 milionu korun na 2,97 milionu. I přes značnou konkurenci jiných 
obalových materiálů zvýšila opět sklárna prodej svých výrobků. Na domácí trh směřuje 
57,2 procenta celkového prodeje, necelá 43 % procenta skla putují na Slovensko, do  
Maïarska a Polska, ze západních zemí je největším odbytištěm Německo. 
 
 

TEPLO KYJOVTEPLO KYJOVTEPLO KYJOVTEPLO KYJOV    
 
   Na začátku února schválila městská rada na základě předložené zprávy a propočtů  
společnosti Teplo ceny tepla pro občany na letošní rok. Odběratelé, kteří odebírají teplo 
z centrální teplárny, umístěné v areálu sklárny, zaplatí za 1 GJ 341 korun. Oproti loň-
sku vzrostla cena asi o 14 korun. Domácnosti, které odebírají teplo z lokálních kotelen  
(sídliště Lidická, Jungmannova, Nerudova), zaplatí pro rok 2002 za 1 GJ 337 korun  
11 haléřů. 
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OBCHODOBCHODOBCHODOBCHOD    
 
� V lednu se obchod s koly přestěhoval z kina Panorama na Patíkovo, když tu kon- 

cem roku 2001 byla zrušena masna. 
� V únoru se obchod s knihami a galanterií Marcela přestěhoval z Masarykova nám.

 č. 1 do Domu kultury. 
� V pátek 15. 2. 2002 byla zrušena prodejna s levnými audionosiči, knihami, kera- 

mikou a dárkovými předměty na Svatoborské ulici. Po krátké rekonstrukci se sem  
přestěhovala prodejna obuvi a kožešin a koženého zboží, které dříve sídlily v domě

  č. 1 na Masarykově náměstí. 
� V pondělí 18. února 2002 se vystěhovala restaurace pana Vepřovského na Masa- 

rykově nám. (bývalá cukrárna) a za nějaký čas byla přeměněna na prodejnu textilu
  a prádla. 
� Nad ochodem s drogistickým zbožím a parfumérií paní Fialové byl v dubnu otev- 

řen nový „sekáč“, tedy obchod s použitým levným textilem.  
� V areálu kompostárny začala firma Metaz produkovat nové organické hnojivo  

s obchodním názvem Aktivkompost. Firma využívá pro výrobu hnojiva kaly z ky- 
jovské čistírny odpadních vod. K dostání je Aktivkompost nejen v Kyjově a jeho  
blízkém okolí, ale také na Kroměřížsku a některých oblastech v Čechách. Metaz  
předpokládá spolupráci jak s velkými firmami, tak s drobnými pěstiteli a zeměděl- 
ci. 

� Firma Pohřební služba Sobek & Filipovič, která má své sídlo v budově bývalého  
Svazarmu na Svatoborské ulici, se rozdělila. Kancelář Jiřího Sobka se přestěhoval
a do Zlaté uličky. 

� V březnu otevřeli manželé Šrahůlkovi pobočku své prodejny kožené galanterie.  
Prodejna se nachází v nově opraveném domě zachovávajícím svůj původní vzhled 
na Palackého ulici naproti muzea. Na své si zde přijdou pánové, protože je zde  
soustředěno zboží především pro ně: peněženky, různé tašky, opasky a jiné. Kromě
toho se zde prodávají aktovky, cestovní tašky, batohy, kufry… 

� 19. 8. byla otevřena nová prodejna s punčochovým zbožím a současně nová čistír-
na a prádelna oděvů. Majitelkou je Mgr. Zdenka Vavřinová a obě provozovny se 
nacházejí na Komenského ulici vedle pošty ve dvoře.  

� Od září můžeme chodit nakupovat do nové prodejny s podlahovými krytinami  
v  Dobrovského ulici v bývalé hasičské zbrojnici. 

� V pátek 18. října ve 14.30 hod. zahájila prodej ve své nové prodejně na Masaryko-
vě nám. 37 (dvorní trakt budovy realitní kanceláře GAIA) paní Zdena Polášková. 
Protože tam bude prodávat produkty podporující zdravou výživu, nazvala svůj  
obchod Zdravíčko. Pro příchozí byla připravena ochutnávka produktů zdravé vý- 
živy a náladu všem zpříjemnila cimbálová muzika.  

� Zvláštní obchůdek má své sídlo na „Skleňáku“. Jsou zde k mání více i méně potře-
bné drobnůstky, jako např. kosmetika, čisticí prostředky, keramika, hračky, vyba- 
vení domácnosti, hračky a další a další blbůstky. Zvláštní je v tom, že všechno sto-

 jí 30 nebo 36 korun. 
� Hned v sousedství tohoto krámku je BAMBINO - prodejna všeho možného pro  

nejmenší děti. Sice zde už nedostanete zboží za 30 korun, ale maminky najdou na 
pultech vše od těhotenských šatů, prádla, přes kojenecké oblečení, plenky až po po-
stýlky a kočárky.  
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DOPRAVADOPRAVADOPRAVADOPRAVA    
 

ČSADČSADČSADČSAD    
 
     V listopadu 2001 rozhodla městská rada o zvýšení jízdného v autobusech místní do-
pravy o 1 korunu, tedy podle toho, kam jedete ze 4 korun na 5 korun, z 5 na 6 korun  
a ze 6 na 7 korun. I přes toto opatření dotovalo město místní dopravu v roce 2002 část-
kou 800 000 korun. Nové jízdné platilo od 1. ledna. 
     Nový způsob úhrady jízdného je možné od července používat v autobusech ČSAD  
Kyjov, a. s. Po několikaměsíčním zkušebním provozu mohou cestující již plně využívat 
platební karty, které fungují stejně jako karty do mobilních telefonů: majitel si na kartu
předem „dobije“ určitou částku peněz, ze které pak při jednotlivých jízdách čerpá. Po  
nastoupení do autobusu nahlásí pasažér řidiči cílovou stanici a platbu kartou. Potom   
přiloží kartu ke čtecímu zařízení a strojek mu po odečtení částky z kreditu vydá jízden-
ku, na které je kromě jiného také uveden zůstatek hotovosti na kartě. Používání pla- 
tebních karet by mělo zjednodušit a zrychlit odbavování cestujících.   
 
 

ČDČDČDČD    
 
     Jízdou historického vlaku v sobotu 12. října si železničáři připomněli 115. výročí  
zahájení provozu na trati Brno — Kyjov. V rámci oslav se uskutečnila v prostorách tra-
Ņové distance výstava železničních modelů, na níž se pochlubili se svými vláčky modelá-
ři Model Klubu M 112.0 Kyjov, Spolku Přátel modelové železnice Veselí nad Mora- 
vou, Klubu železničních modelářů ze Zlína a Klubu železničních modelářů z Břeclavi. 
Pozornost vzbuzovala i Šlechtična — lokomotiva, která táhla historický vlak. Byla vy- 
robená v Plzni v r. 1951 a naposledy vyjela na traŅ z Brna do Přerova 15. ledna 1979. 
Jak připomněl přednosta kyjovské železniční stanice Pavel Grufík, jsou v Kyjově už jen
4 železničáři, kteří pamatují parní lokomotivy v činné službě. Kyjovem prosupěla po- 
slední parní mašinka v r. 1977.  
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VEŘEJNÝ ŽIVOTVEŘEJNÝ ŽIVOTVEŘEJNÝ ŽIVOTVEŘEJNÝ ŽIVOT    
 

ČESKÁ KŘESŤANSKÁ AKAČESKÁ KŘESŤANSKÁ AKAČESKÁ KŘESŤANSKÁ AKAČESKÁ KŘESŤANSKÁ AKADEMIE DEMIE DEMIE DEMIE     
 
     Již pět let působí v Kyjově ekumenické sdružení Česká křesŅanská akademie. Je to  
občanské sdružení, které svou činností přispívá k rozvoji vědy, umění a vzdělání. Pořá-
dá pro občany především přednášky předních odborníků z oblasti společenských věd.  
Také letos díky dotaci z města se uskutečnilo několik zajímavých přednášek. Z většiny 
přednášek pořídili organizátoři audiozáznamy, které si mohou zájemci, jimž „živá“  
přednáška unikla, vypůjčit a poslechnout později.  
 
 

CHARITACHARITACHARITACHARITA    
 
Charitní ošetřovatelská a pečovatelská služba 
    Letos je to právě 10 let, co v Kyjově vzniklo profesionální pracoviště charitní ošetřo-
vatelské a pečovatelské služby. Ošetřování u nemocných zajišŅuje pět zdravotních ses- 
ter, které pracují na základě konkrétní indikace ošetřujícího lékaře. K výkonům sestry  
patří komplexní ošetřovatelská péče o pacienta, odběr biologického materiálu, aplikace  
injekcí, vyšetření fyziologických funkcí, měření tlaku, lokální převazy a celá řada dal- 
ších úkonů. Služby zabezpečují doslova ve všední den, ve svátek.  
     Pečovatelskou službu provádí šest pečovatelek. Rozvážejí obědy, uklízejí byt, naku-
pují, provádějí osobní hygienu, podávají jídlo i léky. Zatímco ošetřovatelské služby hra-
dí zdravotní pojišŅovna, pečovatelskou službu si klienti platí sami.  
    Kromě toho půjčuje služba také rehabilitační pomůcky — polohovací postele, invalid-
ní vozíky, klozetová křesla, chodítka a další. 
     Za těch deset let svého trvání pomohly pečovatelky i sestry Charity mnoha nemoc- 
ným, nemohoucím a opuštěným lidem. Staří lidé mnohdy totiž spíše vydrží bolest, ale co
je nejvíce trápí, je samota.  
 
Tříkrálová sbírka 
    Už tradiční akcí Charity se stává Tříkrálová sbírka. Jedenadvacet skupinek kolední-
ků vyrazilo 5. a 6. ledna do ulic města, aby u spoluobčanů vykoledovaly příspěvky do  
Tříkrálové sbírky. Celkem koledníci vykoledovali přímo ve městě 91 tisíc korun. Protože
však Charita v Kyjově shromažïovala příspěvky do sbírky z 23 obcí kyjovského děka- 
nátu, odešlo nakonec z Kyjova na účet Tříkrálové sbírky do Prahy 548 607,80 Kč. 
 
K-centrum 
     neboli kontaktní centrum pro drogové závislosti slouží k navázání kontaktů s nar- 
komany. Šest zaměstnanců kyjovského „Káčka“ nabízí drogově i jinak závislým (např. 
na alkoholu nebo patologickým hráčům) všestrannou pomoc: uživatelům drog nabízí te-
sty na HIV a žloutenku typu B a C, vyměňují jim jednorázové injekční stříkačky (je to 
až 900 ks měsíčně), pokud se rozhodnou pro léčbu své závislosti, poradí jim nejvhodněj-
ší léčebný program. Kyjovské „Káčko“ provozuje jednou týdně také svou poradnu ve  
 
 
 
 
 

17



  
 

zdravotnickém středisku v Dubňanech a od ledna je každé úterý a pátek v provozu od- 
loučené pracovitě ve Veselí nad Moravou.  
     Aby svou práci přiblížili veřejnosti a ukázali lidem, že sídlo „Káčka“ není drogovým 
doupětem, jak si mnozí myslí, uspořádali pracovníci ve středu 27. února Den otevře- 
ných dveří.  
 
 

OBČANSKÉ SDRUŽOBČANSKÉ SDRUŽOBČANSKÉ SDRUŽOBČANSKÉ SDRUŽENÍ KROKENÍ KROKENÍ KROKENÍ KROK    
 
     Začátkem září se v sídle občanského sdružení na Komenského ulici uskutečnil pra- 
covní seminář, na který se sjeli pracovníci úřadů práce, terapeuti, psychologové a další  
odborníci z celého Jihomoravského kraje. Hlavním tématem jejich setkání byly možnosti
a způsoby rekvalifikací pro drogově závislé klienty. Rekvalifikační kurzy a programy  
realizované v KROKu si kladou za cíl doplnění vzdělání a odbornosti klientů. Ti měli  
již možnost zúčastnit se kurzu bilanční diagnostiky a kurzu základů práce s počítačem,
uspořádaný hodonínskou firmou CC Systems, která komunitě věnovala i pět počítačů.  
Protože mnozí klienti jsou manuálně zruční, plánují v KROKu i kurzy zaměřené právě 
na tuto oblast lidské činnosti.  
 
 

OBČANSKÉ SDRTUŽENÍ OOBČANSKÉ SDRTUŽENÍ OOBČANSKÉ SDRTUŽENÍ OOBČANSKÉ SDRTUŽENÍ OMEGAMEGAMEGAMEGA    
 
     Občanské sdružení Omega se snaží prostřednictvím svých dobrovolných pracovníků, 
vlastně ve většině pracovnic, zprostředkovat hmotnou pomoc lidem v nouzi jak na úze-
mí naší republiky, tak v zahraničí. Ve svém sběrném středisku ve dvorním traktu v ulici
Svatoborská č. 27 shromažïuje Omega oblečení, ale také vybavení domácnosti a hygie- 
nické potřeby. Každé úterý tam může kdokoliv přinést přebytky z vlastního šatníku ne-
bo domácnosti. Vítají se i peněžní dary, protože sdružení musí případný transport na- 
shromážděných věcí hradit ze svých prostředků. V letošním roce se lidská solidarita pro-
jevila při sbírce obětem povodní v jižních Čechách. Do obce Majdalena, Třeboně a Sobě-
slavi putovalo v srpnu několik tun zboží požadované krizovým štábem.  
    1. července si mohli návštěvníci kostela Nanebevzetí Panny Marie díky sdružení pro-
hlédnou výstavu o životě kardinála Josefa Berana. Slavnostní vernisáže se zúčastnil  
světící pražský biskup Jaroslav Škarvada.  
 
 

SJEDNOCENÁ ORGANIZACSJEDNOCENÁ ORGANIZACSJEDNOCENÁ ORGANIZACSJEDNOCENÁ ORGANIZACE NEVIDOMÝCH E NEVIDOMÝCH E NEVIDOMÝCH E NEVIDOMÝCH     
A SLABOZRAKÝCHA SLABOZRAKÝCHA SLABOZRAKÝCHA SLABOZRAKÝCH    

 
     Že to v kyjovské organizaci žije, svědčí velký počet akcí, které pro své členy během  
roku uspořádala. Jednou z nich byla dotyková výstava historického skla doplněná foto-
grafiemi nevidomého autora Maria Bihári a grafickými listy Aloise Šafránka, převede- 
nými do reliéfní podoby. 
     V červnu pozvali členové místní odbočky své kolegy ze sousedních okresních odboček
na přátelské setkání a poznávání našeho regionu. Autobus odvezl účastníky setkání  
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nejprve do Hodonína, kde přistoupili zrakově postižení z okresu Senica, a společně pak 
všichni odjeli do skanzenu ve Strážnici. Velmi ochotní průvodci umožnili nevidomým  
„vidět“ celý skanzen rukama i díky jejich podrobnému výkladu a popisu exponátů.  
     Po prohlídce skanzenu se výletníci vrátili do kyjovské knihovny, kde se po občerstve-
ní skvělým gulášem rozpředla přátelská beseda, při níž se vyměňovaly zkušenosti a plá-
novaly se další společné akce.  
     První zářijový týden strávili členové organizace nevidomých a slabozrakých v Krko-
noších. Program pobytu byl opravdu velmi pestrý. Nevidomí si se svými průvodci troufli
dokonce na hřebenovou túru ze Sněžky. Další den odpočívali při rehabilitačním pobytu 
v krytém bazénu. A pak je čekaly výlety na Černou horu, černohorská rašeliniště, ekolo-
gickou farmu Sosna. Velkým zážitkem pro všechny byla návštěva zoologické zahrady  
ve Dvoře Králové, kde se zúčastnili programu Okna dokořán pro nevidomé. V rámci to-
hoto programu si mohli sáhnout na některá zvířata, osahat si kožešiny či kostry a udě- 
lat si tak představu, jak to které zvíře vypadá. Příjemná byla i následná exkurze do pi-
vovaru, samozřejmě s ochutnávkou výrobků. Nevidomí při tomto pobytu také pracovali
 — zdokonalovali se v prostorové orientaci, procvičovali chůzi do schodů, nasedání do  
autobusu, na lanovku, chůzi ve zúženém prostoru, orientaci v neznámé budově a další.  
     15. října se po městě rozběhly dvojice studentů, které nabízely kolemjdoucím k pro- 
deji za 20 korun malé bílé pastelky. Nejednalo se o žádné podvodníky s předraženým  
psacím náčiním, ale o 3. ročník celonárodní veřejné sbírky na podporu těžce zrakově po-
stižených s názvem Bílá pastelka. Ta je totiž symbolem světa nevidomých. Výtěžek  
sbírky je věnován na speciální výukové programy pro nevidomé a slabozraké. Akce byla 
podle organizátorů úspěšná a až na 125 pastelek se ve čtyřech městech hodonínského  
okresu podařilo prodat 3000 pastelek za 59 585 korun, přímo v Kyjově vybralo šest  
dvojic 23 835 korun a padesátník navíc. Kromě toho, že si lidé kupovali pastelky, mohli
si pod dohledem zkušených instruktorů vyzkoušet chůzi s klapkami na očích a s bílou  
holí. 
     Také nevidomí se účastní různých soutěží. Jak už víme z předchozích zápisů jsou to 
např. soutěže ve čtení a psaní Braillova písma či různé sportovní klání. Letos kyjovští 
zástupci nevidomých absolvovali také tři soutěže v prostorové orientaci. Smyslem této  
soutěže je procvičování bezpečné chůze po veřejných komunikacích s bílou holí a dodr- 
žování bezpečnostních přepisů pod dohledem instruktorů. Během soutěže museli nevi- 
domí plnit na zhruba kilometrové trase různé úkoly: použít k přesunu prostředku hro- 
madné přepravy, najít poštovní schránku a odeslat předem připravený pohled, na poště 
najít příslušnou přepážku a vyžádat si poštovní poukázku, odhadnout vzdálenost po-
mocí ozvučeného majáčku atd.  
     Kyjovská odbočka nezahálí a pro své členy připravuje stále něco nového. Svědčí  
o tom i výstava dechových hudebních nástrojů. Kdo 5. a 6. listopadu zavítal do odděle-
ní pro nevidomé v městské knihovně, setkal se s historickými, exotickými i podomácky  
vyrobenými nástroji. Nejenže si mohl nástroje osahat, ale mohl si také vyzkoušet jejich 
zvuk. 
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ČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SVAZVAZVAZVAZ    
 
     Základní organizace tohoto svazu uspořádala ve spolupráci s Územní radou ČSZ  
v Hodoníně školení degustátorů. Před sezónou výstav vín se na 80 degustátorů scháze- 
lo po dvě lednové soboty, aby si pod odborným vedení Mgr. Pavla Navrátila osvěžilo  
své znalosti a při praktických ukázkách ověřilo své schopnosti při posuzování vín.  
     Přímo v akci si mohli alespoň někteří z nich vyzkoušet nabyté vědomosti při posuzo-
vání vín na výstavě vín kyjovské a sousedících vinařských oblastí, kterou zahrádkářský
svaz připravil pro milovníky dobrého vína na sobotu 16. března. 
     Už tradiční akcí zahrádkářů je jejich ples. Letošní byl opravdu úspěšný, o čemž  
svědčí i téměř plný sál, který se bavil při dobré muzice.  
     Po zábavě opět přichází práce. Uplynulý rok zhodnotili členové na své výroční člen-
ské schůzi, která se konala v estrádním sále kulturního domu. Projednávala se na ní mi-
mo jiné problematika dalších nájemních vztahů, odkoupení pozemků, plánu činnosti na 
dalších období. 
     Přestože se dnešní mládež většinou zajímá o úplně jiné věci než o úpravy zahrádek  
a pěstování různých plodin a květin, najdou se mezi nimi i tací, které zahrádkaření ba-
ví. Nejlepší z nich se utkali v okresním kole Soutěže mladých zahrádkářů, které se letos 
uskutečnilo v Kyjově. Soutěžící museli nejdříve zvládnout písemný test, který prověřil  
jejich teoretické zahrádkářské znalosti. Poté měli za úkol rozpoznat vzorky semen a u-
žitkových i plevelných rostlin.  
     Ve své pálenici v Nětčicích zavedli zahrádkáři novou službu: jedná se o čištění sli- 
vovice ultrazvukem. Zařízení odstraní za 12 minut z čerstvě vypálené slivovice pachu-
ti, které vznikají při pálení. Slivovici není potřeba větrat, je čistá, bez nežádoucích pa- 
chutí. 
 
 

SLOVÁCKÝ CYKLOKRÚŽEKSLOVÁCKÝ CYKLOKRÚŽEKSLOVÁCKÝ CYKLOKRÚŽEKSLOVÁCKÝ CYKLOKRÚŽEK    
 
     Nejedná se o žádné folklorní sdružení, jak by se mohlo na první pohled zdát. Je to  
parta nadšených cykloturistů z Kyjova a okolí. Cyklisté ve věku od 13 do 64 let vyráže-
jí na různě dlouhé výlety; letos mezi nejvýznamnější akce patřily výjezdy do Chorvat- 
ska, rakouských Alp a třídenní objížïka maïarského Balatonu.  
 
 

MODEL KLUB M112.0MODEL KLUB M112.0MODEL KLUB M112.0MODEL KLUB M112.0    
 
          Pod tímto názvem se skrývá klub železničních modelářů, který v Kyjově tak tro- 
chu skrytě funguje již několik let. Předsedou klubu je David Bernatík. Po roce vyřizo- 
vání různých formalit se členům klubu podařil přímo husarský kousek a vyplnili si tak  
svůj sen. Pro svou činnost získali starý, vyřazený vagón, který by jim měl po opravě  
sloužit jako klubovna. V ní by chtěli umístit jedno kolejiště a vybavit ji videem. S opra-
veným vagónem a ukázkami svých prací by chtěli putovat po vlastech českých, ale chtě-
jí se vydat i za jejich hranice.  
 
 
 
 
 

20



  
 

KYJOVÁNEKKYJOVÁNEKKYJOVÁNEKKYJOVÁNEK    
 
     Členové dětského folklorního souboru Kyjovánek se na svá vystoupení nepřipravují  
jenom na pravidelných zkouškách během celého školního roku, ale svou formu si pilují  
také na prázdninových soustředěních. Jedna skupina Kyjovánku se se svou vedoucí Ha-
nou Vašulkovou letos „usídlila“ v Trojanovicích u Frenštátu pod Radhoštěm, další sku-
pina pod vedením Jany Kordulové zase v ratíškovickém lese. Jak už to na takových  
soustředěních bývá, po práci čekala děti zábava, různé hry a výlety. O tom, co všechno 
na soustředěních obě skupiny zvládly, se mohli pak přesvědčit návštěvníci Kyjovských 
letních slavností, kde Kyjovánek také vystupoval.  
 
 

SLOVÁCKÝ SOUBORSLOVÁCKÝ SOUBORSLOVÁCKÝ SOUBORSLOVÁCKÝ SOUBOR    
 
60 let Slováckého souboru v Kyjově 
     Slovácký soubor, dříve Slovácký krúžek, si v letošním roce připomněl překročení oné 
pomyslné důchodové hranice. Ano. Slováckému souboru Kyjov je již 60 let. Jako připo-
mínku tohoto významného jubilea připravili jeho současní i bývalí členové na 27. dubna
průřezový slavnostní pořad, při kterém vedle sebe tančili a zpívali úctyhodní kmeti a je-
jich mladí pokračovatelé. Součástí programu byla i výstava fotografií, nad kterými si  
hlavně ti starší připomněli šŅastná léta prožitá s kamarády při zkouškách i vystoupe- 
ních a zavzpomínali na ty, kteří si už nikdy s ostatními nezatančí ani nezanotují. Sou-
boru do dalších let pogratuloval jeden z jeho zakládajících členů a dnes nejstarší dosud 
aktivně působící zpěvák MVDr. František Lukl. Odpolední program se musel pro velký
zájem obecenstva večer opakovat a po večerním vystoupení se všichni sešli při besedě  
u cimbálu. A to teprve bylo „tóčo“. Než se začali všichni jaksepatří pochuti bavit, byli  
svědky seriózního aktu, a sice křtu knížky Dopisy příteli, v níž jsou obsaženy dopisy,  
které dnes již nežijící primáš a zakladatel cimbálové muziky Jura Petrů psal v letech  
1947 až 1963 svému hradišŅskému příteli Miroslavu Stužkovi.  
    Pro zájemce přináším v závěru letošního kronikářského zápisu přepis článku z Ky- 
jovských novin o historii Slováckého souboru, který připravilo vedení souboru.  
     Tradiční fašaňková obchůzka měla letos vzácného hosta. Do Kyjova zavítal Český  
rozhlas Brno a v cyklu reportáží se věnoval nejen fašaňku, ale také ostatním zajímavo-
stem ze života města.  
 
 

CIMBÁLOVÁ MUZIKA JURCIMBÁLOVÁ MUZIKA JURCIMBÁLOVÁ MUZIKA JURCIMBÁLOVÁ MUZIKA JURY PETRŮY PETRŮY PETRŮY PETRŮ    
 
     Benefičním pořadem Štrajku zdar! si tato cimbálová muzika připomněla 20. ledna  
nedožité osmdesátiny jejího zakladatele Jury Petrů a 55. výročí založení cimbálové mu-
ziky. Všichni účinkující, a že jich nebylo málo — Jožka Černý, Luboš a Dušan Holí,  
Václav Harnoš, Martin Hrbáč, Aleš Smutný, Jitka a Luboš Málkovi, Bohdana a Jana 
Petrů, Mužský sbor Slováckého souboru Kyjov, Tetky z Kyjova, cimbálové muziky  
Martina Hrbáče, Olšava z Uherského Hradiště, ze Strážnice a samozřejmě domácí  
Cimbálová muzika Jury Petrů, se vzdali svého honoráře a výtěžek ze vstupného byl  
věnován na vydání knížky dopisů Jury Petrů z let 1947 — 1963. 
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KLUB MAMINEKKLUB MAMINEKKLUB MAMINEKKLUB MAMINEK    
 
     Klub maminek, který působí na půdě MŠ Za Stadionem, oslavil v červnu své první 
narozeniny. Klub pořádá pro maminky i jejich ratolesti každý měsíc celou řadu aktivit  
od cvičení či plavání maminek s dětmi, přes různé rukodělné činnosti až po celodenní  
zájezdy. První výročí svého ustavení oslavil Klub maminek představením loutkového  
souboru Sluníčko při Městském kulturním středisku v Kyjově, pak si děti na zahradě  
školy zasoutěžily a dostaly malé dárky. Nakonec si pochutnaly na narozeninovém dor- 
tu.  
 
 

ODSODSODSODS    
  
    Na lednové členské schůzi proběhla volba celého nového vedení strany. Předsedou  
zvolila členská základna Josefa Bobka, místopředsedkyní Ing. Oldřišku Poláškovou,  
členy rady PaedDr. Miroslava Hulu, Ing. Iva Klimeše a Mgr. Janu Štěpánkovou.  
 
 

KULATÝ STŮLKULATÝ STŮLKULATÝ STŮLKULATÝ STŮL    
 
     Letošním volbám do městského zastupitelstva předcházela ve čtvrtek 10. října před-
volební beseda nazvaná Kulatý stůl, na které svůj volební program a budoucí záměry  
představily politické strany kandidující ve volbách. Za stranu, která si na volebních  
lístcích vylosovala č. 1 hovořili František Kouřil a Pavel Krejzlík, za č. 2 Iva Malcová 
a Jan Letocha, za č. 3 Josef Bobek a Jiří Bauer, za č. 4 Václav Lukáš a Ivo Pojezný,  
za č. 5 Petr Hála a Soňa Koenigová, za č. 6 Luboš Cahlík, za č. 7 Ivan Pařízek a Josef 
Výleta, za č. 8 Danuše Křiváková, za č. 9 Blažej Zajíc a za č. 10 Stanislav Skácel  
a Svatopluk Krajtl. Besedu zástupců stran se svými potencionálními voliči moderoval  
redaktor Českého rozhlasu Radko Kubíček. Ze strany kyjovských občanů nebyl o bese- 
du příliš velký zájem. Dokazoval to i poměrně nízký počet zúčastněných. Názory jed- 
notlivých volebních stran o správě města, jeho hospodaření, sociální sféře, bytové oblas-
ti a bezpečnosti ve městě si přišlo vyslechnout pouze 80 občanů, z převážné části dů- 
chodců. Nízká účast na předvolebním setkáním, ale i na volbách nejen komunálních,  
odráží náladu lidí v celé naší republice. K volbách chodí čím dál méně lidí: někteří pro  
svou pracovní vytíženost prostě volby „zasklí“, jiní nevědí, koho volit, protože kandidá-
ty většinou vidí poprvé až na propagačních volebních plakátech, ale většina těch, kte- 
rých k volbám nejdou, jsou znechuceni jednáním politiků na všech úrovních. Před vol- 
bami strany a jejich představitelé slibují hory doly, snaží se „obyčejný lid“ přesvědčit  
o tom, jak všechno dělají jenom pro ně, a většinou to po volbách dopadne přesně podle  
hesla „Když ptáčka lapají, pěkně mu zpívají.“ Ten obyčejný človíček brzy zjistí, že stej-
ně nic neovlivní, že vítězové stejně udělají všechno podle sebe, tak proč by marnil čas  
nějakým chozením k volbám. 
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     S volebními programy různých stran i jejich sliby souvisí následující informace. Už  
po několikáté se v různých volebních programech objevují sliby ohledně postavení kryté-
ho bazénu. Protože bazén dodnes nestojí a vzhledem k finančně náročné rekonstrukci  
náměstí a tím pádem zadluženosti města ani v dohledné době stát nebude, zřídilo město
alespoň bezplatnou autobusovou linku do bazénu v Ratíškovicích, kterou mohou zá- 
jemci o plavání využívat od 26. října. 
 
 

OFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY AOFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY AOFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY AOFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY A NÁVŠTĚVY POLITIKŮ NÁVŠTĚVY POLITIKŮ NÁVŠTĚVY POLITIKŮ NÁVŠTĚVY POLITIKŮ    
 
     Ve druhé polovině února přijel do Kyjova představitel Občanské demokratické stra- 
ny senátor Mirek Topolánek. Setkal se s místními „odéesáky“ a přímo v centru města di-
skutoval s občany o daňové reformě. Po poslanci Ivanu Langrovi je to další z předních 
představitelů této strany.  
     Na krátkou návštěvu Kyjova si v pondělí 13. května z brněnského jednání vlády  
„odskočil“ vicepremiér a ministr práce a sociálních věcí Vladimír Špidla. Po besedě s ky- 
jovskými občany měl odjet do dvacet kilometrů vzdálených Mutěnic, ale pak se rozhodl 
tuto vzdálenost zaběhnout po svých. Je totiž známý svou zálibou v běhu na kratší  
i delší vzdálenosti. Jeho ochrance se to ale příliš nelíbilo, ale když trval na svém, necha-
la se ochranka přesvědčit. Aspoň ho odvezla do Svatobořic a odtud zbytek trasy oprav-
du odběhl.  
 
 

OSLAVY VÝROČÍ VZNOSLAVY VÝROČÍ VZNOSLAVY VÝROČÍ VZNOSLAVY VÝROČÍ VZNIKU REPUBLIKYIKU REPUBLIKYIKU REPUBLIKYIKU REPUBLIKY    
 
     V předvečer státního svátku 27. října se uskutečnil slavnostní akt kladení věnců  
u památníku před gymnáziem. V krátkém kulturním programu vystoupili studenti gym-
názia s recitací a ženský pěvecký sbor Tetky z Kyjova. 
 
 

CENY MĚSTA A ČESCENY MĚSTA A ČESCENY MĚSTA A ČESCENY MĚSTA A ČESTNÉ OBČANSTVÍTNÉ OBČANSTVÍTNÉ OBČANSTVÍTNÉ OBČANSTVÍ    
 
     V sobotu 21. září se v divadelním sále při slavnostním večeru udělovaly Ceny města  
a Čestná občanství.  
     To první ocenění získal MUDr. Jiří Dunděra, syn MUDr. Vladimíra Dunděry (je  
všem Kyjováků známý jako jeden z místních občanů popravených za odbojovou činnost
v období 2. světové války), lékař, výtvarník, publicista, velký fanda ochotnického diva-
dla (sám zamlada divadlo hrával, tvořil divadelní scény i kulisy) a vůbec, jak se říká, re-
nesanční člověk. Cena města Kyjova mu byla udělena za celoživotní zásluhy v oblasti  
kultury, výtvarného umění i zdravotnictví, za významný přínos v oblasti mapování no-
vodobé historie a osobností kyjovského regionu. Byl to právě Jiří Dunděra, který po roce
1989 inicioval ocenění řady osobností aŅ Čestným občanstvím Kyjova nebo Cenou města
Kyjova. Protože se s panem doktorem znám už mnoho let, sama mohu posoudit, že tato
živoucí nevyčerpatelná studnice vědomostí historie Kyjova si Cenu města Kyjova za- 
slouží jako málokdo jiný. 
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    Čestným občanstvím byl oceněn jeho spolužák z dob studií na kyjovském gymnáziu,  
filmový a divadelní herec, člen Národního divadla v Praze a vracovský rodák Josef So-
mr. Pro Kyjovské noviny řekl bezprostředně po slavnostním aktu udílení: „Když jsem se
dověděl, že mi bude uděleno toto čestné občanství, tak jsem si nejdřív myslel, že si něk- 
do dělá legraci. Pak se ukázalo, že je to pravda, a byl jsem velice překvapený. A to jsem 
ještě i teï.“ 
     Stejného uznání se dostalo také rodáku ze Svatobořic, akademickému malíři Vladi-
míru Vašíčkovi. Čestné občanství mu udělilo město Kyjov za celoživotní výtvarné dílo, 
které připomíná Slovácko a Kyjovsko.  
    Průvodkyní slavnostního večera byla spisovatelka PhDr. Jarmila Bednaříková, je- 
jímž prostřednictvím se ocenění vyznali ze své lásky k životu, lidem, práci i městu, kte- 
ré je takto odměnilo.  
 
 

NÁVŠTĚVA Z YVETOTNÁVŠTĚVA Z YVETOTNÁVŠTĚVA Z YVETOTNÁVŠTĚVA Z YVETOT    
 
      Yvetotští jsou u nás už jako doma. Byla na nich řada, aby nám oplatili naši návště-
vu u nich v minulém roce. Tentokrát k nám přijeli druhý týden v srpnu. Letošní návště-
va Yvetotských byla ve znamení tématu „Péče o handicapované lidi v naší společnosti“. 
Stejně jako v minulosti i nyní byl pro ně připraven bohatý program: zavítali do oddělení
pro zrakově postižené v Městské knihovně, navštívili Základní školu pro sluchově po- 
stižené v Boršově, Ústav sociální péče pro mládež v Kyjově, pak podobný ústav na  
Velehradě. Tam si prohlédli také zdejší baziliku a den zakončila společná večeře v býva-
lém velehradském mlýně. Dalším bodem jejich programu byl v pátek 16. srpna zájezd do
Brna, kde je čekala exkurze v Ústavu pro tělesně postiženou mládež.  Na celou akci byl
vypracován projekt, který byl zaslán na Evropskou komisi v Bruselu. Tato projekt  
schválila a finančně podpořila. Dotace tak částečně pokryla náklady spojené s pobytem 
Francouzů v Kyjově. Jak už jsem se zmínila výše, v sobotu 17. srpna nám pomohli  
slavnostně otevřít novou ulici a v neděli 18. srpna je čekal den plný zábavy při Kyjov- 
ských letních slavnostech. Velmi je nadchl především dožínkový průvod, někteří členové
delegace se dokonce s velkým nadšením svezli na žebřiňáku. Celý pobyt francouzské de-
legace, kterou do Kyjova přivezl yvetotský starosta Philippe Decultot, završil večer  
v Čejči na rozloučenou s těmi, kteří jim poskytli v Kyjově ubytování. V pondělí ráno  
19. srpna, plni nových dojmů, pak odjeli do svých domovů.  
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KULTURAKULTURAKULTURAKULTURA    
 

MĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘMĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘMĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘMĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘEDISKOEDISKOEDISKOEDISKO    
 
Slovácká přehlídka ovocných destilátů a dezertů 
     Na 9. března přichystalo Městské kulturní středisko ve spolupráci se Zahradnickou 
fakultou v Lednici a Středním zemědělským učilištěm v Kyjově první ročník Slovácké  
přehlídky ovocných destilátů a dezertů. Vystavované produkty byly rozděleny do tří  
kategorií: ovocné destiláty, likéry a jiné lihové nápoje s obsahem alkoholu nad dvacet  
procent objemu a kořeněné dezerty a alkoholické nápoje do patnácti procent objemu,  
wermouthová a dezertní vína. Vzorky pro přehlídku dodali jak drobní pěstitelé, tak  
profesionální výrobci. Degustační komisi tvořili profesionální degustátoři. Pro účastní-
ky přehlídky byla připravena také odborná přednáška na téma Příprava ovoce a řízení  
kvasného procesu pro destilaci. 
 
Iva Janžurová v Kyjově 
     Na putování napříč republikou se vydal štáb nového českého filmu Výlet. Propago- 
vat svůj film se po městech a městečkách Čech a Moravy se vydala režisérka filmu Alice
Nellis, herečka Iva Janžurová, její dcery Theodora a Sabina Remundovy, také herečky, 
a Igor Bareš. V sobotu 16. března se štáb zastavil i v Kyjově. Protože trošku „zakufro-
val“, dorazila kolona aut s protagonisty filmu se značným zpožděním oproti itineráři. 
Přesto, že bylo špatné počasí, vydrželi kyjovští fanoušci čekat na své idoly. Ti je odmě- 
nili povídáním o filmu, historkami z natáčení i putování po republice a autogramiádou.
Samotný film se pak promítal 30. a 31. března. 
 
Koncert Hanse Karstena Raeckeho 
     Pro milovníky netradičních hudebních forem uspořádalo Městské kulturní středisko 
18. května koncert německého hudebního vědce Hanse Karstena-Raeckeho. Tento hu- 
dební experimentátor by se dal přirovnat k našemu Jiřímu Stivínovi. Mají společné to,  
že pro výrobu dechových hudebních nástrojů jim slouží odpadní materiál. Takže poslu- 
chači zaměstnali také svůj zrak. Kdo před tím viděl gummiphon zhotovený z gumových
odpadních trubek nebo pfeifen-topf?  
 
Koncert Laca Decziho 
    A o dva dny později zažil Kyjov další hudební událost. Z Ameriky sem přijel koncer-
tovat známý jazzový trumpetista Laco Deczi se svým současným doprovodným orche- 
strem, který tvoří bubeník Deczi junior, známý pod přezdívkou „Vajco“, černošský bas-
kytarista Steve Clarke a americký indián, klávesista Art Khu.  
    K tomuto koncertu se pojí také moje osobní drobná příhoda. Než muzikanti odehráli 
všechny přídavky, kterých si posluchači vytleskali nemálo, sklidili nástroje a aparaturu,
byl již pokročilý večer a žádná kyjovská restaurace jim nechtěla připravit večeři. Při po-
hledu na hladové muzikanty jsme se s manželem, který měl na koncertu pořadatelskou  
službu, nad nimi slitovali, zašli k nám domů a připravili pro ně alespoň malé pohoštění 
z toho, co jsme měli zrovna doma. A protože jsme s něčím takovým nepočítali a doma  
toho taky zrovna moc nebylo, nasmažili jsme jim kopec vaječných chlebů s oblohou. A  
jak chutnaly! 
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Kyjovský divadelní podzim 
    Již III. ročník Kyjovského divadelního podzimu uspořádalo Městské kulturní stře- 
disko ve spolupráci s Občanským sdružením Opona Kyjov. Od pátku 13. září do neděle 
15. září se na jevišti divadelního sálu vystřídalo 5 ochotnických souborů, které se divá-
kům pochlubili se svou činností. Divadelní spolek bratří Mrštíků z Boleradic přivezl  
muzikál Pygmalion aneb My fair lady ze Zelňáku. Představení sehrané v brněnském  
hantecu mělo během celého festivalu snad největší úspěch. Dále byla na programu per- 
formance prostějovské básnířky Moniky Fryčové. Ta představila koláž veršů, projekcí  
videa a hudby z CD. K realizaci divadelního kusu Hráči od N. V. Gogola se spojily dva
soubory: divadelní společnost D 111 České Budějovice a OS Na zkoušku Prachatice.  
Divadelní spolek z Ostrožské Nové Vsi s velmi zajímavým názvem BLIC, tedy Divad- 
lo bláznů lovících ideje cedníkem, se zavděčil jak malým, tak dospělým. Nedělní odpo- 
lední představení patřilo právě těm prvním. Děti z mateřských škol a I. stupně základ-
ních škol mohly shlédnout pohádkový muzikál Modrý hrnec. Večer patřil spíše jejich ro-
dičům. Ti se jistě dobře pobavili při původním muzikálu Setkání s Kateřinou, který měl 
také nebývalý úspěch na přehlídce amatérských divadelních souboru v Hronově. Diva- 
delní soubory z Kyjovska, tedy vlastně domácí, zaplnily kyjovský park v sobotu odpo- 
ledne při Divadelní pouti.  
 
Koncert Jiřího Stivína a Brněnského komorní orchestru Státní filharmonie Brno 
    Mimořádný zážitek připravil tento známý flétnový virtuóz všem posluchačům, kteří 
přišli v neděli 27. října do divadelního sálu kulturního domu, aby si jednak vyslechli  
interpretaci skladeb J. Suka, A. Vivaldiho, J. S. Bacha, B. Martinů, M.Štědroně  
a L. Janáčka a aby si připomněli výročí vzniku samostatného státu Čechů a Slováků  
v r. 1918, protože jak si jistě pozorný čtenář všiml, koncert se konal v předvečer našeho 
státního svátku.  
 
Planeta Země - naše domovina 
     Pod tímto názvem se v poslední listopadový den rozběhl cyklus přednášek, během  
něhož se zájemcům o krásy naší planety představí celá řada známých i méně známých  
cestovatelů a podělí se s nimi o své zážitky i obrazové záznamy. Záměrně používám  
budoucí čas, protože cyklus bude pokračovat i v příštím roce.  
 
FE HU HU 
     Druhý ročník FE HU HU (Festival hudebního humoru) zcela zaplnil divadelní sál 
kulturního domu. Štáb nadšenců včele s Milošem Černým (učitel flétny ze základní u- 
mělecké školy), Petrem Moudrým (bývalý zaměstnanec sklárny, nyní v invalidním dů- 
chodu), Vítězslav Začal (učitel ze základní umělecké školy, člen skupiny Začalovci),  
Stanislav Pokorný (ředitel MKS) a Adam Puchar (student vysoké umělecké školy) při- 
pravili pro diváky recesistický program, v němž se vystřídala celá řada účinkujících ky- 
jovské hudební scény, ale i ryzí amatéři. Velký úspěch sklidil mužský pěvecký sbor PHB
(volné sdružení kyjovských vodáků) i big beat Nachmelení starci. Vrcholem programu  
bylo vystoupení člena Národního divadla v Praze herce Josefa Somra, který spolu s au- 
torem Vítězslavem Začalem provedl Matematický melodram. Nutno podotknout, že  
i umělec takového věhlasu vystoupil s amatéry a bez nároku na honorář stejně jako vši-
chni ostatní. Na úplný závěr vystoupil v duchu celého pořadu jazzový muzikant  
a skladatel Milan Svoboda.  
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LOUTKOVÝ SOUBOR SLUNLOUTKOVÝ SOUBOR SLUNLOUTKOVÝ SOUBOR SLUNLOUTKOVÝ SOUBOR SLUNÍČKOÍČKOÍČKOÍČKO    
 
     Pod záštitou Lékařské stomatologické komory byl v České republice zahájen projekt 
„Dětský úsměv“, jehož cílem je zlepšit zubní zdraví u dětí hlavně předškolního věku.  
Protože právě v tomto období děti ještě velmi těžce komunikují se stomatologem, při- 
pravili si místní zubní lékařky MUDr. Irena Holušová a MUDr. Alexandra Šrotová,  
které mají na starosti péči o chrup u nejmenších dětí malý „fígl“. Pozvali ke spolupráci  
loutkový soubor Sluníčko, který nastudoval loutkovou pohádku o medvídkovi, který je-
dl moc medu a dalších sladkostí, nečistil si zoubky, a proto se mu zkazil zub a moc ho  
bolel. Naštěstí měl dobré kamarády — zajíčka a koníčka, kteří ho poučili, jak se správně 
o zoubky starat a že místo sladkostí musí chroupat hlavně mrkvičku a zelí. Herci kromě
loutek zvířátek využili v pohádce i modelů chrupu a velkého kartáčku a názorně dětem 
předváděli, jak si správně čistit zuby. Dětem v mateřských školách ve Vlkoši, Skoroni- 
cích, Bukovanech, Sobůlkách a v Kyjově Nádražní, Za Stadionem, Boršově a Bohusla-
vicích, kam Sluníčko se svou zdravotní pohádkou zavítalo, moc líbila.  
     Počátkem dubna se Sluníčko představilo na 36. ročníku Krajské přehlídky amatér- 
ského loutkového divadla v Třebíči s pohádkou ze svého repertoáru Honza a kočička.  
Odborná porota byla tentokrát k souboru kritická, ale ani tento neúspěch neodradil  
loutkoherce od další činnosti. Naopak porota i dětští diváci ocenili loutkovou hitparádu
s hudbou Petra Moudrého. 
 
 

RADNIČNÍ GALERIERADNIČNÍ GALERIERADNIČNÍ GALERIERADNIČNÍ GALERIE    
 
     Od loňského roku je v provozu nová výstavní síň kyjovské radnice. Právě v jejích  
prostorách uspořádal Ústav sociální péče Kyjov výstavu rukodělných výrobků svých  
klientů. Ti se představili pod vedením své vychovatelky Zdeny Horákové také při verni-
sáži, kdy svou hudební produkcí podtrhli slavnostní ráz zahájení výstavy.  
    Z dalších výstav, které se v nové galerii uskutečnily, bych mohla jmenovat např. vý- 
stavu fotografií Aleny a Jiřího Šindarových OKA MŽIKY nebo výstavu keramiky Ivo 
Nimrichtera, výstavu fotografií Přírodní parky USA Jiřího Galaboše a další. Jak se  
změnila tvář Kyjova v uplynulých 12 letech, to jsme mohli porovnat při říjnové výstavě 
fotografií. 
 
 

VLASTIVĚDNÉ MUZEUM VLASTIVĚDNÉ MUZEUM VLASTIVĚDNÉ MUZEUM VLASTIVĚDNÉ MUZEUM     
 
     Vlastivědné muzeum v Kyjově sídlí už od konce 20. let 20. století v budově zámečku
na Palackého ulici a od 60. let je pobočkou hodonínského muzea, kam patří také Měst- 
ské muzeum ve Veselí nad Moravou a Národní kulturní památník Mikulčice. V kyjov- 
ské pobočce pracuje celkem 6 pracovníků: etnografka a zároveň ředitelka Masarykova 
muzea v Hodoníně Mgr. TaŅjana Martonová, vedoucí Vlastivědného muzea v Kyjově  
a historik Mgr. Blanka Pokorná, historik Mgr. Ester Vratislavská, průvodkyně a uklí-
zečka v jedné osobě Pavlína Lejsková, knihovnice Eva Kudláčová a konzervátorka Li-
buše Vybíralová. Obě posledně jmenované mají své pracoviště na Jungmannově ulici,  
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kde se nachází knihovna, depozitář a konzervátorská dílna.  
     Ke konci roku 2002 mělo muzeum celkem 14 342 inventárních čísel sbírek. Tato čá- 
stka se ale neshoduje s kusy, protože některá inventární čísla obsahují několik kusů.  
Do tohoto počtu jsou zahrnuty sbírky historické, etnografické, archeologické, přírodo- 
vědné a sbírka starých tisků. Kromě stálých expozic si návštěvníci muzea mohli během  
roku prohlédnout také několik krátkodobých výstav: Skleněný svět Vánoc, Krok ze tmy
(výstava věnovaná kyjovskému občanskému sdružení Krok, které se zabývá resocializa-
cí drogově závislých) — v rámci této výstavy probíhaly přímo v expozici protidrogově  
zaměřené přednášky pro školy, Šmejdy všelijaké, výstavu fotografií Frant. Synka Kraji-
nářské fotografie z okolí Kyjova, Historie knihy a Hračky Dvořákových z Břeclavi.  
Celkem tyto výstavy navštívilo 4688 návštěvníků.  
     Odborní pracovníci se také zabývali dokumentací sbírek, jejich počítačovému zpraco-
vání a fotodokumentaci, připravovali předměty pro výstavy v jiných muzeích, poskyto-
vali konzultace diplomantům, uspořádali nákupní komise, při kterých byly získány no-
vé sbírky, vyřizovali badatelské požadavky, pro školní mládež uspořádali několik před-
nášek o dějinách Kyjova. Pro zpestření předvelikonočního a předvánočního období u- 
spořádali týden předváděcích akcí, na nichž své umění předvedli různí řemeslníci, kteří 
ještě i v dnešní tak uspěchané době ovládají stará řemesla. Obou těchto akcí, které jsou 
mezi veřejností velmi oblíbené a lidé se na ně ptají už několik týdnů dopředu, se zúčast-
nilo celkem 1739 návštěvníků, kteří si všechny výrobní postupy mohli také vlastnoruč- 
ně vyzkoušet a koupit si i hotové výrobky od řemeslníků. 
     Muzeum má „na svědomí“ také archeologický výzkum v Kyjově. Archeolog muzea 
Mgr. Pavel Šútora, který má pracoviště v Hodoníně, ale pole působnosti po celém okre- 
se Hodonín, se letos „vrtal“ hned na několika místech v katastru Kyjova: na náměstí  
(tam objevil zbytky renesanční dlažby, která by se měla stát součástí nového dláždění), 
na Dobrovského ulici při stavbě živnostenské zóny, při opravě kanalizace v Boršově  
narazil na objekty z doby bronzové, z doby stěhování národů a z velkomoravského  
období.  
 
 

MĚSTSKÁ KNIHOVNAMĚSTSKÁ KNIHOVNAMĚSTSKÁ KNIHOVNAMĚSTSKÁ KNIHOVNA    
 
    Stejně jako předchůdce dnešní knihovny — Čtenářský spolek — se neomezoval jenom  
na půjčování knih, ale pořádal také různé kulturní podniky, jako přednášky, koncerty, 
divadelní představení, i současná knihovna se snaží pro své klienty dělat něco navíc.  
Ne, knihovnice ochotnické divadlo ještě neprovozují, ale kromě toho, že velmi úzce spo-
lupracují s oddělením pro nevidomé, pořádají během roku velké množství přednášek za-
měřených především na zdravý životní styl.  
     Během celých letošních prázdnin zůstala Městská knihovna pro všechny své čtenáře 
uzavřená. Ne, pracovnice knihovny si neprodloužily dovolenou. Naopak, čekaly je  
prázdniny pracovní. V červenci a srpnu museli totiž provést inventuru celého knihovní-
ho fondu a připravit opět vše k normálnímu provozu, aby hlavně studenti měli během  
školního roku k dispozici studijní literaturu. 
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CONCENTUS MORAVIAECONCENTUS MORAVIAECONCENTUS MORAVIAECONCENTUS MORAVIAE    
 

     Tématem letošního, již 7. ročníku tohoto mezinárodního hudebního festivalu, který  
se uskutečňuje ve 13 moravských městech, bylo „Morava a Vídeň v období baroka a kla-
sicismu“. V Kyjově se v rámci festivalu uskutečnily koncerty dva. Při prvním dílo Got- 
tfrieda Fingera, moravského emigranta působícího v Anglii, a jeho současníků předsta-
vil v gymnazijní kapli česko-maïarský soubor Ensemble Tourbillon s uměleckým vedou-
cím Peterem Wagnerem a sólistkou, maïarskou sopranistkou Noémi Kiss.  
      Při druhém koncertu, který se konal v kostele Nanebevzetí Panny Marie, nám Mar-
git Übellacker z Rakouska zahrála na nevšední hudební nástroj — barokní salterio, kte-
ré nejvíce připomíná dnešní cimbál s jemnějším zvukem. V Saluliniho Koncertu pro ba- 
rokní salterio a orchestr ji doprovodil barokní orchestr L’Orfeo z Lince, který pod tak- 
tovkou umělecké vedoucí Michi Gaigg předvedl i díla dalších skladatelů. 
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ŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍ    
 
     Protože se následující informace týká více základních škol, začnu nejdříve jí. Osm  
učitelů z kyjovských základních škol převzalo koncem března u příležitosti Dne učitelů
od přednostky Okresního úřadu v Hodoníně Danuše Křivákové (mimochodem také bý- 
valé učitelky — působila na stavebním učilišti v Kyjově-Boršově) ocenění za jejich dlou-
holetou kvalitní pedagogickou práci. Ze ZŠ Dr. Joklíka to byl její ředitel Jiří Búřil a u-
čitelky Miluše Habáňová, Iva Malcová a Dana Müllerová, ze ZŠ J. A. Komenského  
Jarmila Fridrichová a Jaroslava Novosadová a ze ZŠ Újezd ředitelka Hana Mikesko- 
vá a učitelka Ludmila Búřilová. 
     Kyjovský stadion se v květnu stal dějištěm 8. oblastního kola IV. ročníku Kinderiá-
dy — soutěže v lehkoatletických disciplínách. Soutěží v ní osmičlenné týmy (4 děvčata, 
4 chlapci) žáků 2. — 5. tříd základních škol. Do soutěže se zapojily ZŠ J. A. Komenské-
ho, ZŠ Újezd a ZŠ Dr. Joklíka. V kyjovském klání se první z nich umístila na místě  
18., druhá na místě 15. a nejlépe si z kyjovských škol vedla ZŠ Dr. Joklíka. 
 
     Po pěti letech se kyjovští radní rozhodli zvýšit školné v mateřských školách. Od  
1. září 2002 zaplatili rodiče za měsíční pobyt dítěte ve školce místo 180 Kč korun 200. 
 
      

ZÁKLADNÍ ŠKOLA J.  AZÁKLADNÍ ŠKOLA J.  AZÁKLADNÍ ŠKOLA J.  AZÁKLADNÍ ŠKOLA J.  A. KOMENSKÉHO. KOMENSKÉHO. KOMENSKÉHO. KOMENSKÉHO    
 
ředitel: PaedDr. Jan Navrátil 
     Do mezinárodního projektu Sokrates se zapojili žáci této školy. Spolu s dalšími tře-
mi školami v Norsku, Severním Irsku a Itálii pátrají po vystěhovalcích z těchto zemí do
Ameriky. 
     Školní rok už se pomalu chýlil ke konci, když s další divadelní hrou vyrukoval diva-
delní soubor Pískle, který působí na půdě této školy. Režisérka a učitelka v jedné osobě 
Zdeňka Krososková nastudovala se svými svěřenci pohádku Jiřího Mahena O veselém  
hrobaři.  
    Konec školního roku si zpříjemnil také pěvecký sbor Modráčci, když se v červnu zú- 
častnil na pozvání operní pěvkyně Anny Vránové několikadenního zájezdu do Polska, 
přesněji do varšavské městské části Josefova. Anna Vránová se spolu s Rotary klubem 
Varšava, Českým centrem ve Varšavě, Městským kulturním domě v Josefově, tamní zá-
kladní školou a rodiči polských dětí postarala také o uspořádání koncertů a vůbec o celý
pobyt kyjovského pěveckého sboru. Největší úspěch zaznamenali Modráčci při koncertu
v kostele sv. Rodiny, kdy za neutuchajícího potlesku vzdali diváci svůj hold zpěváčkům
 svým povstáním.  
     I v letošním roce fungovaly v obou budovách školy (Újezd 990, Seifertovo nám.)  
školní galerie. Vystřídala se zde celá řada výstav, které kromě „domácích“ žáků měli  
možnost zhlédnout všichni uměníchtiví zájemci. 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZDZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZDZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZDZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZD    
 
ředitelka: Mgr. Hana Mikesková 
     Zajímavá a poučná výstava po názvem Vzpomínky na nebeské jezdce se začátkem  
roku konala v Galerii ve škole. Nejen pro školní mládež ji připravil nadšený propagátor 
letectví Ing. Jiří Kabát. Prostřednictvím velkého množství dokumentů, dobových foto-
grafií, modelů letadel, uniforem a zbytků letadel hovořila výstava  o činnosti našich let-
ců ve Velké Británii během II. světové války.  
     Až do finále se probojovalo mužstvo žáků v 5. ročníku Mc Donald´s Cupu v mini- 
kopané, které se uskutečnilo v Brně. ¨Tam však podlehlo silnému soupeři z Brna.  
     Výtvarné práce dětí z mateřských a základních škol v Yvetot, které s sebou přivezla 
francouzská delegace v srpnu, byly námětem jedné z dalších výstav, které se v Galerii  
ve škole uskutečnily. Stejně jako tomu bylo při předcházejících výměnných akcích, ky- 
jovští žáci vystavují své výtvory v Yvetot.  
      
 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA DR. JZÁKLADNÍ ŠKOLA DR. JZÁKLADNÍ ŠKOLA DR. JZÁKLADNÍ ŠKOLA DR. JOKLÍKAOKLÍKAOKLÍKAOKLÍKA    
 
ředitel: Mgr. Jiří Búřil 
     Poprvé v tomto školním roce byl ve škole otevřen přípravný kroužek pro předškolá- 
ky, který vede PaedDr. Ilona Pecháčková. Rodiče docházejí se svými dětmi do školy je- 
denkrát za týden a děti se zde nenásilnou formou připravují na školní docházku.  
     Již několik let funguje ve škole keramický kroužek pod vedením Mgr. Dany Mülle- 
rové. Letos ho ale začaly navštěvovat i maminky školáků, které mají o výrobu keramiky
 zájem. A že se u práce proberou i jiné věci než je keramika, je při setkání více než dvou 
žen nasnadě.  
    Slavnostní akademií v pátek 7. června v divadelním sále kulturního domu si současní
i ti dřívější žáci i pedagogové připomněli 20. výročí otevření této školy. Nebyla to jediná
akce, která se u příležitosti jubilea uskutečnila. Na sobotu byl pro nejširší veřejnost při-
pravený Den otevřených dveří, jehož součástí byla vernisáž výstavy žákovských prací  
a prací členů keramického kroužku, odpoledne ve 14 hodin se pak bývalí i současní za-
městnanci školy sešli na přátelském posezení.  
 
 

SPECIÁLNÍ ŠKOLYSPECIÁLNÍ ŠKOLYSPECIÁLNÍ ŠKOLYSPECIÁLNÍ ŠKOLY    
 
ředitel: Mgr. Petr Petráš 
     Děti dětem. Doslova a do písmene. Žáci školy v Boršově si pro své kamarády z Ma- 
teřské školy a ze Školičky naděje při Ústavu sociální péče pro mládež připravili na jed- 
no z březnových odpolední divadelní představení V pohádkové říši. Dramatický krou- 
žek ve škole vede učitelka Wieslawa Janglová. 
    Že se žáci této školy díky svým učitelům, kteří pro ně připravují stále něco nového,  
opravdu nenudí, svědčí i program, do něhož se zapojili policisté i studenti Střední zdra-
votnické školy v Kyjově. Program měl dvě části: ve třídě probíhala beseda s mluvčí Po- 
licie ČR a videoprojekce a na hřišti za školou pak probíhaly praktické ukázky činnosti  
policistů. Děti si tak mohly prohlédnout policejní vůz a pomůcky, které policisté použí- 
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vají při výkonu služby. Studenti zdravotnické školy jim byli nápomocni při nácviku po-
skytování první pomoci.  
     Další zpestření výuky čekalo na žáky poslední zářijovou středu. Ve spolupráci s dal-
šími organizacemi připravili učitelé akce v duchu zdravého životního stylu. Den zaháji-
li účastníci ráno Během zdraví. K běžcům se připojil také starosta Jan Letocha, který je
na trase od radnice do školy doprovodil až na mateřskou půdu. Tam už potom probíhal 
odpolední program. Nejdříve se představily děti z národopisného souboru Kyjovánek  
a pak následovaly různé besedy: o škodlivosti kouření a užívání drog, o nebezpečí one-
mocnění AIDS… Děti také zhlédly ukázky z činnosti komunity protidrogové komuni- 
ty KROK. Aby si přišly na své všechny smysly, byly připraveny ochutnávky zdravé vý-
živy a čajů, salátů, jídel z ovoce a zeleniny. Kdo měl zájem, mohl si nechat změřit tlak 
a množství tuku.  
 
 

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE     
 
ředitel: Mgr. Zdeněk Kunc 
     Dům dětí a mládeže má od února nového ředitele. Z konkursu vyšel vítězně Mgr.  
Zdeněk Kunc a vystřídal tak ve funkci svou předchůdkyni Jitku Svobodovou. 
     Všichni ve městě, a hlavně děti, jsme si již zvykli, že „Domeček“, vlastně jeho praco-
vníci, jsou během školního roku organizátory mnoha akcí, kterými napomáhají vyplňo- 
vat volný čas dětí. Pořádají podniky, které už mají svou tradici, např. Minimiss, letní  
dětské tábory u nás i v zahraničí, zimní pobyty na horách, rekreace pro celé rodiny,  
o různých zájmových kroužcích a dopravní výchově ani nemluvě. Kromě toho uspořádal 
Dům dětí a mládeže celou řadu sportovních klání, jako např. v polovině dubna turnaj  
v hokejbalu pro žáky základních škol, ve spolupráci s fotbalovým oddílem FC VMG  
Kyjov uspořádali pracovníci domu dětí 1. května Jarní turnaj v malé kopané, o týden  
později zaplnili halu DDM vyznavači streetballu (je to vlastně jakási odnož košíkové, 
kdy tříčlenná družstva hrají na jeden koš). A tak by se dalo ve výčtu pokračovat ještě  
dlouho. Zkrátka řečeno, každé dítě, které nechce svůj volný čas promrhat duchaprázd- 
ným vysedáváním u televizorů či monitorů počítačů, má celou řadu možností, jak aktiv-
ně prožít své dětství. Abyste si udělali představu, pro jednou vyjmenuji celou nabídku  
různých aktivit domu dětí: stolní tenis, tenis, karate, badminton, basketbal, sportovní 
aerobik, kuželky, mažoretky, kroužek míčových her, vodácký kroužek, rybáři, přírodo- 
vědný kroužek, turistický kroužek, Veselé pískání — kursy zobcové flétny, hra na kyta- 
ru, skupinový tanec, standardní tance, výtvarný kroužek, kroužek keramiky a výuka  
angličtiny a němčiny.  
 
 

KLVAŇOVO GYMNÁZIUMKLVAŇOVO GYMNÁZIUMKLVAŇOVO GYMNÁZIUMKLVAŇOVO GYMNÁZIUM    
 
ředitel: RNDr. Miloslav Malec 
     Od června krášlí prostor před tělocvičnou nová výzdoba. Je to poměrně rozměrný ke-
ramický strom s ptáčky. Podle návrhu učitelky výtvarné výchovy Jany Bartošíkové ho  
ve své keramické dílně realizoval její kolega, učitel výtvarné výchovy Dušan Pelcl.  
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Slavnostního odhalení se ujala praneteř prvního ředitele českého gymnázia v Kyjově Jo-
sefa Klvani paní Jaroslava Matějčková, manželka profesora Zdeňka Matějčka, našeho 
předního odborníka v oboru dětské psychiatrie.  
     O dobré vzdělávací úrovni Klvaňova gymnázia svědčí i úspěch studenta Tomáše Mi-
kulky, který zdárně vyřešil příklady mezinárodní chemické olympiády konané během  
prázdnin v holandském městě Groningen. Tomáš byl jedním ze čtyř českých zástupců.  
Před tím se v celostátním kole umístil na třetím místě. Za svůj holandský úspěch byl o- 
ceněn ještě jednou: každoročně uděluje nadace Bohuslava Jana Horáčka prestižní oce- 
nění Premium Bohemiae s finanční prémií pro nejúspěšnější účastníky mezinárodních  
olympiád z přírodovědných oborů. A právě tohoto ocenění spojené s finanční odměnou  
15 000 korun letos dostal kyjovský student.  
 
 

STŘEDNÍ ZDRAVOTNICKÁSTŘEDNÍ ZDRAVOTNICKÁSTŘEDNÍ ZDRAVOTNICKÁSTŘEDNÍ ZDRAVOTNICKÁ ŠKOLA ŠKOLA ŠKOLA ŠKOLA    
 
ředitel: Mgr. Zdeněk Měřínský 
     Studentky a studenti 4. ročníků se v rámci Světového dne diabetu zapojili do sbírky 
s názvem Modrá píšŅalka. V průběhu celého dne 14. listopadu nabízeli dvojice studentů
ke koupi občanům modré píšŅalky, jejichž nejnižší cena byla 25 korun. K tomu dostali  
ještě informační časopis DIAlog. Sbírku uspořádala agentura Dera production ve spo- 
lupráci se Svazem diabetiků ČR za podpory České diabetologické společnosti a Mini- 
sterstva školství, mládeže a tělovýchovy ČR. 
 
 

STŘEDNÍ ODBORNÉ UČILSTŘEDNÍ ODBORNÉ UČILSTŘEDNÍ ODBORNÉ UČILSTŘEDNÍ ODBORNÉ UČILIŠTĚ STAVEBNÍIŠTĚ STAVEBNÍIŠTĚ STAVEBNÍIŠTĚ STAVEBNÍ    
 
ředitel: Ing. Pavel Domes 
     Přestože podle statistik je zedník, tesař, malíř nebo dlaždič na trhu práce v našem  
okrese „nedostatkovým zbožím“, zájem o tyto učební obory na učilišti moc velký není.  
Přitom učiliště nenabízí jen kvalitní výuku a odborný výcvik, ale také mimoškolní vyži-
tí všem učňům. Škola má vlastní knihovnu, kde si chlapci mohou vedle knížek vypůjčit 
také hudební disky, a dokonce i CD přehrávače. K posílení těla jim zase slouží posilov-
na, herna stolního tenisu a další tělocvičná zařízení. Učiliště také pravidelně pořádá  
kulturní pořady, návštěvy divadelních a filmových představení nebo koncertů. Na své  
si přijdou také milovníci počítačové techniky. Pro ně je připravena počítačová učebna,  
kde si učni osvojí základy znalosti práce s počítači a mají i bezplatný a neomezený pří- 
stup k internetu. 
    V dubnu uspořádalo učiliště již druhý ročník soutěže odborných dovedností učňů  
stavebních oborů. Soutěžilo se v borech pokrývač, pokrývačské práce, zedník, zednické 
práce a tesař, tesařské práce. Mezi 36 soutěžícími z 6 učilišŅ si nejlépe vedli domácí —  
zvítězili ve dvou ze tří kategorií. 
     Pěkný skutek „má na svědomí“ 16 žáků učiliště. Když se humanitární organizace  
Adra  obrátila na učiliště se žádostí o pomoc obyvatelům obce Tuhaň v okrese Mělník,  
která byla jednou z nejpostiženějších letošními katastrofálními povodněmi ve Středo- 
českém kraji, vedení učiliště, učni i jejich rodiče okamžitě souhlasili. V Tuhani prováděli 
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sanační omítky a podíleli se na výstavbě nových domků pro zdejší obyvatele. 
     Na podzim tohoto roku si učiliště připomnělo 35 let od svého založení. Vzniklo  
v r. 1967 jako učňovské středisko při Zemědělském stavebním podniku v Kyjově. Tehdy
se zde učili zedníci, tesaři, stolaři, elektrikáři, instalatéři, pokrývači, klempíři, zámeční-
ci i automechanici. V 90. letech 20. stol. se pokračovatelem učňovského střediska stalo 
SOU stavební. V roce 1992 učiliště získalo statut odborného učiliště a o tři roky pozdě-
ji ještě statut učiliště, takže se zde mohli vyučit i žáci s nedokončeným základním vzdě-
láním. V roce 1994 si učiliště postavilo novou budovu v Boršově, jejíž dnešní podoba  
pochází z r. 1999, kdy se dokončila nástavba.  
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SPORTSPORTSPORTSPORT    
 

TJ JISKRATJ JISKRATJ JISKRATJ JISKRA    
 
Oddíl zrakově postižených  
     uspořádal v polovině června již 2. ročník Slováckého turnaje v showdownu, což je  
aplikovaný stolní tenis pro zrakově postižené. Celkem 16 hráčů z Kyjova, Prahy, Uher-
ského Hradiště, Olomouce, Ostravy, Prostějova a Bruntálu bojovalo u dvou zelených  
stolů. Všechny medaile tentokrát putovaly mimo Kyjov, domácí obsadili 6. až 8. místo.  
     Velkého úspěchu dosáhla v této disciplíně zástupkyně kyjovského oddílu Hana Vrt-
ková. Na I. mistrovství Evropy v showdownu v Krnově vybojovala zlatou medaili  
v soutěži žen.  
 
Klub českých turistů 
     Konání oblíbeného turistického pochodu Kyjovská padesátka připadlo v letošním ro-
ce na sobotu 27. dubna. Již po osmadvacáté se milovníci turistiky vydali do chřibských 
lesů, kudy vedly 10, 20, 27, 35 a 50km trasy. Všichni, kteří prošli cílem pochodu, obdr- 
želi od pořadatelů tradičně diplom, občerstvení a malý suvenýr.  
 
Basketbal 
     Kyjovští košíkáři dosahovali v minulosti vynikajících výsledků, družstvo žen dokon-
ce hrálo po nějakou dobu 1. ligu. Ale to už je opravdu minulostí. I když se v Kyjově ko-
šíková hrát nepřestala, hrají basketbalisté spíše nižší soutěže. O to radostnější byla  
zpráva o úspěchu kyjovských streetbalistů (odvětví basketbalu). Poslední květnový ví- 
kend vybojovalo juniorské basketbalové družstvo složené z hráčů Jiskry Kyjov (L. Ru- 
becký, V. Povolný, M. Klimek, A. Lebeda) na čtvrtém Mistrovství České republiky ve  
streetbalu v Brně krásné druhé místo. Předčili je pouze hráči speciální basketbalové ško-
ly z Brna.  
     K výměně trenérů došlo u týmu žen. Po osmiletém působení odešel do Brna trenér  
Luboš Klinko a na jeho místo, prý dočasně, nastoupila jedna z hráček, Andrea Rybářo-
vá. 
 
Městský sportovní stadion 
     Je to sice neoficiální název, ale klidně by takto mohl být nazýván. Město totiž pře- 
vzalo do svého majetku atletickou dráhu, fotbalové hřiště a tribunu, v níž je umístěno  
sportovní zázemí, a bude se dále starat o jeho dobrý stav a rozvoj. Z kyjovského roz- 
počtu bude tak ročně na údržbu tohoto sportoviště vyčleněno 430 000 korun. Již v loň-
ském roce investovalo město 6 milionů korun do přestavby starého škvárového atletické-
ho oválu na nový s umělým povrchem.  
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TĚLOCVIČNÁ JEDNOTA STĚLOCVIČNÁ JEDNOTA STĚLOCVIČNÁ JEDNOTA STĚLOCVIČNÁ JEDNOTA SOKOLOKOLOKOLOKOL    
   
     V sobotu 28. září si kyjovští sokoli připomněli 130 let od založení své tělocvičné jed-
noty. Od sokolovny se vydal slavnostní průvod  na letní kino, na jejímž jevišti se konala
tělocvičná akademie, při níž vystoupili jak domácí členové od těch nejmladších až po  
věrnou gardu, tak i hosté z jiných jednot Komenského župy.  
     V současné době má sokolská jednota asi 250 členů, bohužel většinou přestárlých.  
Trochu se členská základna omladila přistoupením volejbalového a cyklistického oddílu,
ale široká základna mladých, jako tomu bylo v dobách největší slávy Sokola, stále chy- 
bí. 
 
 

ATLETICKÝ KLUB KYJOVATLETICKÝ KLUB KYJOVATLETICKÝ KLUB KYJOVATLETICKÝ KLUB KYJOV    
  
    Vynikajícím způsobem reprezentovala kyjovské atlety Ivana Doubravová (jablko ne-
padlo daleko od stromu — je dcerou nadšeného kyjovského atleta a trenéra Aloise Vr- 
bovského) na Mezinárodním halovém mistrovství České republiky veteránů v Jablonci  
nad Nisou. V sobotu 16. března si dvakrát doběhla pro první místo — v běhu na 800 m  
(čas 2:26,19) a na 1500 m (čas 5:07,32). V běhu na 400 m přidala ke dvěma vítězstvím 
ještě druhé místo.  
     Pozadu nezůstala ani její mladší kolegyně, starší žačka Karolína Příkazká, která se 
stala přebornicí Jihomoravského kraje v přespolním běhu.  
     Kyjovské atletky se neztratily ani na Mistrovství Moravy a Slezska žen v Olomou- 
ci, které se uskutečnilo 22. června. Kvarteto dorostenek se ve štafetě na 4 x 400 m umí-
stilo časem 4:22,1 na druhém místě, ve štafetovém běhu na 4 x 100 m stanulo na  
3. stupni. Již jmenovaná Ivana Doubravová si po třech kilometrech doběhla pro druhé 
místo a v půlce (800 m) byla třetí, Eva Lužová byla rovněž třetí, ale v běhu na 100 me-
trů.  
      To jsou jen nejvýraznější úspěchy kyjovských atletů. Ani ostatní však neudělali ky- 
jovské atletice ostudu při mnoha dalších závodech během roku, jako byl např. Běh zá- 
meckým parkem ve Veselí nad Moravou, závody v Hodoníně, Rohatci, Šumperku, Va- 
cenovicích. 
 
 

CYKLISTICKÝ KLUB KYJCYKLISTICKÝ KLUB KYJCYKLISTICKÝ KLUB KYJCYKLISTICKÝ KLUB KYJOVOVOVOV    
 
     Kyjovští cyklisté a město Kyjov byli pořadateli dvoudenního závodu v silniční cykli-
stice Velká cena České spořitelny. Závod se započítával do Českého poháru. V sobotu  
7. září se do Kyjova sjelo na 300 cyklistů a cyklistek z celé republiky i ze zahraničí. So-
botní závod O pohár hejtmana Jihomoravského kraje, určený pro starší žáky, kadety,  
kadetky, juniory, juniorky a ženy, se jel v délce 15 okruhů v uzavřených ulicí města na  
trase Komenského, Dobrovského a Nádražní. Na vynikajícím 3. místě skončil domácí  
starší žák Jakub Kratochvíla. Nedělní silniční závod O pohár města Kyjova zavedl zá-
vodníky do okolí Kyjova: do Strážovic, Sobůlek, Věteřova a zpět do Strážovic. Trenér  
kyjovského družstva a ředitel závodu v jedné osobě Vladimír Hušek mohl být s výkony 
svých svěřenců spokojen. 
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    Jakub Kratochvíla šíří dobré jméno svého cyklistického klubu i na závodech mimo  
Kyjov. Na kritériu v Orlové si vyjezdil třetí místo, v silničním závodě skončil druhý  
a připsal si tak další body do hodnocení Českého poháru starších žáků. Dobře se mu  
vedlo také v etapovém závodě v okolí Jindřichova Hradce.  
    I. ročník etapového závodu pro neregistrované závodníky O pohár Kyjovska 2002  
připravil klub pro žáky 6. — 8. tříd. Během září a října se mohli zúčastnit celkem 5 zá- 
vodů: cyklistického závodu městem, dvou bodovacích závodů na stadionu, časovky do 
vrchu a krosového běhu městským parkem.  
 
 

TENISOVÝ KLUB KYJOVTENISOVÝ KLUB KYJOVTENISOVÝ KLUB KYJOVTENISOVÝ KLUB KYJOV    
 
     Pod záštitou starosty města Jana Letochy se na přelomu srpna a září uskutečnil na 
kurtech za sokolovnou již X. ročník Přeboru Kyjov v tenise žactva. Turnaje se zúčast- 
nilo 39 chlapců a děvčat ve věku od 6 do 14 let.  
     Družstvo starších žáků, které se v září střetlo s družstvem TC Broumov, i přes pro- 
hru — vzhledem k předcházejícím výsledkům — postoupilo do krajské soutěže. 
 
 

TENISOVÁ ŠKOLA PINTETENISOVÁ ŠKOLA PINTETENISOVÁ ŠKOLA PINTETENISOVÁ ŠKOLA PINTERARARARA    
 
     Z rozhodnutí městského zastupitelstva byl bratrům Pinterovým, provozovatelům  
tenisové školy, převeden městský pozemek v Boršově o rozloze 6500 m2, na němž bratři 
vybudují na vlastní náklady tenisové kurty. Jde o výměnu pozemků ve vlastnictví jejich
matky Oldřišky Pinterové a města. Svým rozhodnutím přispělo zastupitelstvo k rozvoji 
dětského a mládežnického sportu. 
     Tenisová sezóna byla tentokrát velmi bohatá. Na tenisových kurtech se členové Te- 
nisového klubu Pintera zúčastnili celé řady turnajů: v polovině července celostátního  
a současně mezinárodního Turnaje starších žáků. 
    Pro žáky narozené v roce 1993 a mladší byl určen Celostátní tenisový turnaj dětí,  
který se v sobotu 27. července uskutečnil na kurtech za sokolovnou. Tenisovou školu  
Pintera reprezentovali 3 žáci. Nejlépe se umístili Tomáš Krojzl a Ondřej Novák, kteří  
se probojovali do čtvrtfinále.  
    Před rokem vzniklo v Kyjově tenisové družstvo mladších žáků. Zbýval mu poslední 
zápas, aby po roce působení v Krajské soutěži II postoupilo do Krajské soutěže I. V ne-
děli 8. září se mělo všechno rozhodnout. I přes výhodu domácího prostředí však kyjov- 
ské družstvo v rozhodujícím zápase podlehlo družstvu z Brna-Slatiny. V příštím roce  
tedy budou bojovat o postup znovu. 
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KLUB KARATEKLUB KARATEKLUB KARATEKLUB KARATE    
 
     Koncem února se kyjovští karatisté, kteří trénují v tělocvičně základní školy na Sei- 
fertové nám., zúčastnili 2. kola Národního poháru Českého svazu karate a vůbec si ne-
vedli špatně, o čemž svědčí 3. a 4. místa. 
     3. kolo Národního poháru karate se pak uskutečnilo 6. dubna za účasti stovky zá- 
vodníků z celé republiky ve sportovní hale SOU Havlíčkova ulice. 
 
 

BASEBALL KYJOVBASEBALL KYJOVBASEBALL KYJOVBASEBALL KYJOV    
 
     Tak zní oficiální název týmu, který se v Kyjově již více než deset let zabývá hrou  
baseballu. Více než letošní sestup z druhé nejvyšší soutěže do oblastního přeboru trápí 
klub nevyhovující sportoviště. Areál boršovského škvárového (dříve fotbalového) hřiště 
nemá ligové parametry, takže kyjovský klub hrál po celou dobu Moravskou baseballo- 
vou ligu na výjimku. Na to, že je kyjovský klub jediný, který se v regionu tomuto sportu
věnuje, určitě by si zasloužil lepší sportoviště.  
 
 

MODERNÍ GYMNASTIKAMODERNÍ GYMNASTIKAMODERNÍ GYMNASTIKAMODERNÍ GYMNASTIKA    
 (ŠSK při ZŠ Újezd) 

 
     Oddíl moderní gymnastiky neexistuje sice v Kyjově dlouho, ale malé závodnice mají 
za sebou již celou řadu závodů a v mnohých si nevedly špatně. V letošním roce se jich  
zúčastnily hned několik. Celkem se jim vedlo na domácí půdě při Poháru města Kyjova, 
který se za účasti 80 závodnic z 10 oddílů Jihomoravského kraje konal začátkem dub- 
na. Hůře už dopadly při závodě Vinohradský pohár v Brně, ale ani tento malý neú- 
spěch je neodradil od toho, aby se s novou chutí nepustily do boje v dalších soutěžích,  
jako byl např. Přebor jihomoravské soutěžní oblasti pro rok 2002 v hale kyjovské spor- 
tovní hale u SOU Havlíčkova ul. 
 
 

FOTBALOVÝ KLUB FC VMFOTBALOVÝ KLUB FC VMFOTBALOVÝ KLUB FC VMFOTBALOVÝ KLUB FC VMG KYJOVG KYJOVG KYJOVG KYJOV    
 
     Poté, co se hlavní sponzor kyjovské kopané — akciová společnost Vetropack Mora- 
via Glass — rozhodl snížit od července svůj příspěvek, rozhodlo městské zastupitelstvo  
těsnou většinou (12 : 5) o přidělení dotace na kyjovský fotbal pro II. pololetí ve výši  
600 000 korun. Toto rozpočtové opatření se týká především podpory mládežnických  
oddílů — přípravky, mladších a starších žáků a mladších a starších dorostenců.  
 
 

MĚSTSKÉ KOUPALISTĚMĚSTSKÉ KOUPALISTĚMĚSTSKÉ KOUPALISTĚMĚSTSKÉ KOUPALISTĚ    
 
    Přesně 13. června 1964 bylo dáno do provozu tehdy nové městské koupaliště. Od té  
doby už se napustilo a zase vypustilo v jeho 2 bazénech a brouzdališti pro nejmenší děti 
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hodně vody, ale vybavení koupaliště se od těch 60. let 20. století příliš nezměnilo. Sa- 
mozřejmě se dělaly různé, podle mého nejnutnější opravy, ale v podstatě je koupaliště  
pořád stejné: u velkého bazénu jsou pořád ty tři stejné „trambúrky“ — dvě malé a jedna 
velká, pořád ta stejná skluzavka v bazénu pro méně zdatné plavce, jen v tom brouzda- 
lišti chybí vodotrysky, které si jako dítě pamatuji a ve kterých jsme všichni tak rádi řá- 
dívali. Asi by si město se širokým okolím, kde není žádná přírodní vodní nádrž, zaslou-
žilo lepší a větší plavecký areál.  
     O chod koupaliště se v letošním roce staral nájemce pan Jaromír Hajkr s manželkou. 
Přestože má smělé plány do budoucnosti (nové technické vybavení, rekonstrukci bazé- 
nů, výstavbu krytého bazénu…), na koupaliště jaksi nezbývá těch několik miliónů,  
které by si zasloužilo, aby z něho byl opravdu důstojný stánek letní příměstské rekre- 
ace.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

39



  
 

ZDRAVOTNICTVÍZDRAVOTNICTVÍZDRAVOTNICTVÍZDRAVOTNICTVÍ    
 

OKRESNÍ NEMOCNICEOKRESNÍ NEMOCNICEOKRESNÍ NEMOCNICEOKRESNÍ NEMOCNICE    
 
     Tento rok panoval v nemocnici čilý stavební ruch a nemocnice se měnila k nepozná- 
ní. Přesvědčí nás o tom následující řádky. 
     Devatenáct měsíců uplynulo od slavnostního otevření přístavby chirurgického pavi- 
lonu s rentgenovým pracovištěm, centrální sterilizací a operačními sály pro chirurgii,  
urologii a ortopedii a je tu nová sláva. To se 14. ledna předávalo v nemocnici do provo- 
zu již kompletní dílo. Slavnostního zahájení provozu se zúčastnila celá řada význam- 
ných hostí, přestřižení pásky se ujal předseda Zdravotně sociálního výboru Parlamentu 
ČR Zdeněk Škromach a přednostka Okresního úřadu v Hodoníně Danuše Křiváková. 
     V severním křídle tedy bude ještě chirurgická jednotka intenzivní péče, ortopedické  
oddělení a rehabilitace, ortopedické a urologické ambulance a endoskopické centrum.  
Součástí budovy je i heliport na střeše s vyhřívanou přistávací plochou. Ten je propoje- 
ný komunikacemi s operačními sály, jednotkami JIP a ARO. 
    Od března funguje v nemocnici pod vedením Mgr. Magdaleny Kuzníkové Poradna  
výživy, která slouží jak hospitalizovaným, tak ambulantním pacientům. Pro ty, kteří  
chtějí zdravě snižovat nadváhu, jsou připraveny buï individuální konzultace, nebo  
dvanáctitýdenní kursy.  
     Dvě diabetologické ambulance, dvě kožní ambulance, lůžková část kožního a mikro-
biologického oddělení vznikly rekonstrukcí budovy bývalého skladu medicíny katastrof,
 kde byla již před tím provizorně umístěna lékárna.  
     A naopak v bývalém kožním pavilonu se od října nachází nová ambulance neztiši- 
telné bolesti. Slouží lidem s onkologickým onemocněním, ale také lidem, kteří v důsled- 
ku jiných nemocí trpí velkými bolestmi. V rámci svého zdravotního stavu pobývají do- 
ma a do ambulance si docházejí pro léky, psychickou radu apod.  
     Ve stejný čas a ve stejných prostorách zahájilo činnost Centrum mamární prevence,  
jediné v hodonínském okrese. Mamární poradna disponuje ultrazvukem a novým mamo-
grafem. Pořízení tohoto přístroje a příslušenství přišlo nemocnici na 2,5 milionu korun. 
Vybavení slouží ke včasné diagnostice rakoviny prsu u žen, ale provádějí se zde i vyše- 
tření u mužů, kteří mohou mít problémy s prsními žlázami. 
     V listopadu roku 2001 se v nemocnici začalo se stavbou nové budovy varny, jídelny  
a skladu prádla. Projektantem stavby je společnost Prost z Hodonína, dodavatelem  
stavby Stavební a obchodní společnost z Hodonína. Stavba by měla být dokončena  
v prosinci letošního roku.     
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Výstava vín vinařských oblastí Hodonínska a dalších vinorodých oblastí Moravy 
     Pořádání výstavy vín nepatří zrovna mezi hlavní činnosti kyjovské nemocnice. Pro- 
tože jsou však mezi lékaři nejenom dobří znalci vína, ale také jeho producenti, uspořá- 
dala nemocnice v estrádním sále Domu kultury již 3. výstavu vín. Na 800 návštěvníků 
mohlo v neděli 14. dubna ochutnat 2126 vystavených vzorků. Velkému zájmu se těšila 
také aukce 13 vzácných vzorků vín, kterou řídil bývalý moderátor televizní stanice No-
va Martin Severa, blízký přítel ředitele kyjovské nemocnice Petra Hudečka. Nejvyšší  
částku za vydražené víno zaplatil Zdeněk Škromach, který byl ochotný dát za 0,7 l  
Vlašského ryzlinku z roku 1974 11 tisíc korun. Nešlo o to získat za každou cenu kon- 
krétní víno, ale přispět na dobrou věc. A že se na dobrou věc opravdu přispělo, svědčí  
částka, kterou se podařilo z vinné aukce, dobrovolného vstupného i  prodeje vzorků vín 
získat — celkem to bylo 137 000 korun. Původně se předpokládalo, že se za peníze z vý-
stavy vín pořídí polohovací postel pro jednotku intenzivní péče dětského oddělení, ale  
výsledek předčil předpoklad, takže se mohly pořídit postele hned dvě.  
 
Vánoční dárek 
     Zcela neočekávaného vánočního dárku se dostalo dětskému oddělení. Za primářem  
oddělení MUDr. Janem Trubačíkem přišli čtyři mladíci (Petr Vodák, Zbyněk Polášek, 
Libor Šnajdr, Pavel Slezáček, Lukáš Konečný) z Milotic s tím že by chtěli oddělení po- 
skytnout sponzorský dar. Pan primář počítal s tísicikorunou, ale čtveřice mu vyrazila  
dech. Uspořádali taneční zábavu, a protože jim zůstalo osm tisíc, rozhodli se je věnovat
právě dětskému oddělení. Za peníze dostaly děti novou televizi, aby i ty, které musely  
trávit vánoční svátky na nemocničním lůžku, mohly sledovat své oblíbené vánoční po- 
hádky.  
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Nedostatek lékařů 
     Vždycky si nemocnice stěžovaly na nedostatek zdravotních sester. Nyní se situace  
změnila. Zdravotních sester je díky Střední zdravotnické škole dostatek — studentky si 
odbývají v nemocnici povinnou praxi a většinou už zde i zůstávají. V současnosti je  
horší situace se získáváním lékařů, kterých je v nemocnici nedostatek. Místa proto bý- 
vají často obsazována slovenskými lékaři.  
 
 

KOJENECKÝ ÚSTAVKOJENECKÝ ÚSTAVKOJENECKÝ ÚSTAVKOJENECKÝ ÚSTAV    
 
     Kojenecký ústav byl v Kyjově založen v roce 1948. Je umístěn v nemocnici v přízemí
gynekologicko-porodnického pavilónu a má kapacitu 35 lůžek. V současné době je zde  
umístěno 27 dětí od novorozeneckého věku až po tříleté caparty.       
     Od loňského roku probíhá v naší zemi mezi laickou i odbornou veřejností diskuze  
o utajovaných porodech. Protože se chystá zákon o anonymních porodech, pozvali si  
poslanci do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR odborníky z praxe, aby se k danému  
problému vyjádřili. Jednání se zúčastnili i ředitelka Kojeneckého ústavu Kyjov MUDr.
Anna Neduchalová a primář gynekologicko-porodnického oddělení kyjovské nemocnice 
MUDr. Ivan Kocka. 
     U utajeného porodu jde o to, že kterákoli žena v kterékoli porodnici může při přijetí 
oznámit, že chce rodit utajeně a novorozence hodlá předat do náhradní rodinné péče.  
V Kyjově jsou takové případy až čtyři do roka. 
     Akce „Dětský den v kojeneckém ústavu po celý rok“ se poprvé v Kyjově uskutečnila 
v roce 1997. Je to celostátní dobročinná akce, v jejímž rámci mohou firmy produkující  
nebo prodávající výrobky prostřednictvím populárních osobností darovat kojeneckým  
ústavům v naší republice např. plenkové kalhotky, dudlíky, kosmetiku, prací prostřed- 
ky, hračky, oblečení či dětskou výživu. V pátek 1. února přivezl dárky pro kyjovské děti
v kojeneckém ústavu se zástupci pořádající pražské společnosti Yard production diri- 
gent Bohumil Vaňka. Tou první známou osobností, která dárky do Kyjova přivezla, byl
herec Jan Potměšil.  
 
 

ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE     
 
     Celkem 33 chlapců a dívek ze 6 ústavů v Jihomoravském kraji se koncem února sjelo 
do kyjovského ústavu, aby si změřili své síly ve stolním tenise. Kyjovští reprezentanti  
zabodovali ve skupině B, kde obsadili 1. a 3. místo.  
     Kyjovský ústav se může od letoška chlubit jednou prioritou: stal se totiž prvním  
ústavem v České republice, který se může pochlubit vlastní školou. Vyrostla nákladem  
9 miliónů korun v areálu ústavu, jsou v ní 3 učebny, relaxační a rehabilitační prostory  
a logopedická pracovna. V novém moderní objektu se může na plné obrátky rozběhnout 
projekt nazvaný Školička naděje. Slavnostního přestřižení pásky se za asistence ředitel-
ky ústavu Dagmar Andrešičové ujali přednostka Okresního úřadu v Hodoníně Danuše 
Křiváková a ministr práce a sociálních věcí Zdeněk Škromach.  
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POHYB OBYVATELSTVAPOHYB OBYVATELSTVAPOHYB OBYVATELSTVAPOHYB OBYVATELSTVA    
 

celkem z toho ženy  
Počet obyvatel k 1. 1. 2002 12 398 6235 

počet živě narozených         +  121 62 vývoj obyvatelstva 
počet zemřelých                   - 141 70 
v rámci okresu                     +  116 68 počet přistěhovalých 
z jiných okresů                    + 59 25 
v rámci okresu                     - 126 56 

Migrace 
počet vystěhovalých 

do jiných okresů                  - 90 45 
Počet obyvatel k 31. 12. 2002 12 337 6219 

 
Z tabulky o pohybu obyvatel v Kyjově je zřejmé, že ani v letošním roce se trend v pokle-
su počtu obyvatel nezměnil a zase je nás o něco méně. Mladí — snažte se!!! 
 
 

PRVNÍ OBČÁNEKPRVNÍ OBČÁNEKPRVNÍ OBČÁNEKPRVNÍ OBČÁNEK    
 
     Na svého prvního občánka si musel letos Kyjov počkat až do 4. ledna. Přišel na svět 
v pátek v 17.40 hod., měřil 51 cm, vážil 3,5 kg a rodiče Rotreklovi mu vybrali jméno  
Michal. Jak už tradice velí, přišly mamince i děŅátku blahopřát „městské sudičky“  
a do kolébky mu vložily dar v podobě 10 000 korun.  
 

ZLATÁ SVATBAZLATÁ SVATBAZLATÁ SVATBAZLATÁ SVATBA    
 
     50 let společné cesty životem oslavily v letošním roce v obřadní síni radnice dva pá- 
ry: 18. května to byli manželé Ludmila a Miloslav Horákovi z Kyjova 
 

DIAMANTOVÁ SVATBADIAMANTOVÁ SVATBADIAMANTOVÁ SVATBADIAMANTOVÁ SVATBA    
 
    50 let společných let je jistě velmi pěkné jubileum, ale což teprve 60! To už jistě vy- 
žaduje notnou dávku tolerance a lásky ze strany obou manželů. Tyto dvě vlastnosti  
evidentně nechybějí manželům Boženě a Josefu Fridrichovým. 25. května je jejich děti  
Jitka, Helena, Jana a Jiří se svými rodinami doprovodily do obřadní síně, kde si tu krá- 
snou šedesátku všichni připomněli.  
 

ÚMRTÍÚMRTÍÚMRTÍÚMRTÍ    
 
     Pan Jaroslav Neduchal sice nežil přímo v Kyjově, ale na Kyjov měl velmi úzkou  
vazbu. Jako tvůrce loutek a nadšený loutkoherec se velkou měrou zasloužil o rozvoj ky-
jovského loutkového divadla. Tento všestranný umělec (sochař, restaurátor, keramik)  
zemřel 10. července ve svých 83 letech.  
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RŮZNÉRŮZNÉRŮZNÉRŮZNÉ    
 

HASIČIHASIČIHASIČIHASIČI    
 
     Oba sbory, tedy ten profesionální a dobrovolný, uspořádali pro veřejnost 25. srpna  
Den otevřených dveří.  
 
Jednotka dobrovolných hasičů 
     21. srpna přijal krizový štáb v Mělníků nabídku kyjovských dobrovolných hasičů na
pomoc při likvidaci škod po záplavách. Do Čech tak odjelo 5 dobrovolných hasičů se  
svým velitelem Antonínem Bajákem. Aby nejeli naprázdno, poskytla jim kyjovská firma
Ekor zdarma nákladní auto.  
 
 

ČERNÁ KRONIKAČERNÁ KRONIKAČERNÁ KRONIKAČERNÁ KRONIKA    
 
♦ Devětatřicetiletou ženu jdoucí v ranních hodinách po vyznačeném přechodu pro  

chodce na křižovatce ulic Dobrovského a Komenského v Kyjově, přehlédl řidič  
osobního automobilu Mazda 323 a srazil ji. Chodkyně byla zachycena přední částí

  vozidla a pádem na kapotu utrpěla těžké zranění — zlomeninu hrudního obratle.  
♦ Alternativní tresty si vyzkoušeli na vlastní kůži už i tři kyjovští zloději. Poté co  

v obchodě ukradli knihu, tři repliky dýk a patery zahradnické nůžky a přichytila je
vedoucí prodejny, odsoudil je Okresní soud v Hodoníně k veřejně prospěšným pra- 
cím v délce 150, 200 a 300 hodin.Odcizené věci byly vráceny majiteli.  

♦ Pro trestný čin podvodu a zkreslování údajů o stavu hospodaření a jmění byl stí- 
haný 41letý kyjovský lékař L. M. Kvůli pouhým 36 tisícovkám (ano, tady si dovo- 
lím psát pouhým, protože měsíční příjem lékaře-specialisty se soukromou praxí je  
mnohem vyšší) falšoval údaje o provedených lékařských výkonech, které pochopi- 
telně neproběhly, a v 26 případech na jména dvou osob (žena ani muž se nikdy  
u tohoto lékaře neléčili) předepsal různé druhy léků, které si z části vyzvedly jiné  
osoby, z části si je nechával sám lékař.  

♦ Ani po více než roce se nepodařilo kriminalistům objasnit okolnosti výbuchu bon- 
boniéry z 10. března 2001, o níž jsem psala v minulém roce.  

♦ Kuriózní dopravní nehoda se stala v září na Strážovské ulici. Majiteli z Vracova 
se vysmekla vedená koza a vběhla pod přijíždějící vozidlo. Zvíře utrpělo zlomeni- 
ny obou předních nohou a na autě vznikla škoda 10 000 korun.  

♦ Se sebevražednými úmysly zvířat se letos asi roztrhl pytel. Po koze skončil pod ko-
ly auta i kůň. Ten v Bohuslavicích zřejmě v úleku přeskočil oplocení výběhu a stře-
tl se s osobním automobilem. Kůň si zranil přední nohu, majitel bude muset zapla-
tit za opravu auta 17 000 korun. 

♦ Přechod přes železniční traŅ v Boršově nepřežil v sobotu 26. října v noci 40letý  
Jiří Menšík z Kyjova. Zachytil ho nákladní vlak s 19 vagóny. Byl na místě mrtvý. 
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AKUSTICKÉ ZKOUŠKY SIAKUSTICKÉ ZKOUŠKY SIAKUSTICKÉ ZKOUŠKY SIAKUSTICKÉ ZKOUŠKY SIRÉNRÉNRÉNRÉN    
 
     „Zkouška sirén, zkouška sirén,“ ozývalo se poprvé 1. říjnovou středu ve 12 hodin  
z tlampačů umístěných na budově Komerční banky. A hlášení následující za houkáním 
všech sirén ve městě se bude ozývat městem každou první středu v měsíci. Ověřování  
provozuschopnosti jednotného systému varování a vyrozumění, jak se vznešeně zkouš- 
ky sirén nazývají, nařizuje nová vyhláška Ministerstva vnitra ČR č. 380/2002 Sb.  
k přípravě a provádění úkolů ochrany obyvatelstva.  
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PEL-MELPEL-MELPEL-MELPEL-MEL    
 
���� 13. dubna byl slavnostně pasován na Rytíře čestného lékařského stavu čestný ob- 

čan Kyjova MUDr. Karel Macháček. Titul uděluje Čestná rada České lékařské  
komory lékaři, který je svým životem a svou prací příkladem ostatním kolegům. 
 

���� 1. května se vydávají na cestu kolem světa cyklisté Lucie Kovaříková a Michal  
Jon z Prahy.  

 
���� Jedenáct obcí Kyjovska (Kyjov, Sobůlky, Bukovany, Nechvalín, Ostrovánky, Strá-
 žovice, Nenkovice, Želetice, Stavěšice, Dražůvky a Věteřov) vytvořilo v dubnu  

dobrovolný svazek pod názvem Mikroregion Babí lom. Předsedou tohoto svazku  
byl zvolen věteřovský starosta Jaroslav Uhýrek.  

 
���� Z Mezinárodního festivalu leteckých filmů v Praze si do Kyjova „odskočil“ Vladi-
 mír Nedvěd, bývalý válečný letec RAF a čestný občan Kyjova. V našem městě  

strávil společně se svou manželkou Luisou pět dnů, během nichž navštívil své ka-
 marády z dob svého mládí a zjišŅoval, co je u nás nového. Jeho návštěva byla čá- 

stečně pracovní, protože připravuje k vydání knihu vzpomínek a chce, aby kniha  
vyšla právě v Kyjově.  

 
���� Živoucí kronika Bohuslavic — tak by se dalo přezdívat paní Ljubě Heimrichové,  

která o Bohuslavicích ví snad první poslední. Svou zálibu v historii své rodné obce
  zúročila v knize Bohuslavice u Kyjova, která vyšla v květnu. 
 
���� Významného úspěchu dosáhla kyjovská cyklistka Zuzana Rohlederová začátkem  
         září na prvním mistrovství České republiky v maratónu na horských kolech.  

V závodu, který se jel na trati 130 km s převýšením 3,5 km, skončila na krásném  
třetím místě. Stejné místo obsadila iv celkovém hodnocení velosérie pěti maratonů, 
které se během celé sezóny jely na území naší republiky.  

 
���� Na místě bývalého židovského města byl v neděli 15. září  v 10 hodin dopoledne  

odhalen památník židovské obce v Kyjově. Je ve tvaru šesticípé Davidovy hvězdy 
a jeho autory jsou architekt Jaroslav Klenovský z Brna a sochař Nikos Armutidis 
z Veverských Knínic. Slavnostního aktu odhalení pomníku se vedle starosty Kyjov
a Jana Letochy zúčastnili předseda Židovské obce Brno, jinak kyjovský občan Pe-
tr Weber, místopředsedkyně Židovské obce Brno Antonie Militká a vrchní kantor 
obce Arnošt Neufeld.  

 
���� Od května do prosince se ve Francii uskutečnila pod záštitou českého s francouz- 

ského ministerstva kultury a zahraničních věcí akce nazvaná Česká sezónoa. V je-
jím rámci se v pařížské Halle Saint Pierre uskutečnila výstav České syrové umění, 
při níž byly vystaveny i obrazy známé kyjovské malířky Cecilie Markové. 

 
 
 
 
 
 

46



  
 

���� Turistické informační centrum, které v našem městě funguje od podzimu 1997, zí- 
skalo v říjnu certifikát Člen sítě Turistických informačních center regionu Slovác- 
ka. Zřizovatelem „ička“ je město Kyjov a provozovatelem Region s. r. o. Kancelář 
sídlí v přízemí bývalé dětské polikliniky. Turistické informační centrum pskytuje  
bezplatné informace např. o ubytování, o kulturních památkách, o možnostech  
sportovního či kulturního vyžití. V kanceláři se dají zakoupit také různé propa- 
gační materiály (mapy, publikace o městě, pohlednice, videokazety a jiné), ale také 
upomínkové předměty. 

 
���� 4. prosince se rozzářily žárovky na vánočním stromě před základní uměleckou ško-
 lou, ve stejný den pracovníci firmy Vertika začali na náměstí do jámy ukládat za- 

řízení, do kterého se budou upevňovat vánoční stromy a 30. dubna pak máje. Ná- 
sledně pak firma Ekor přivezla smrk, který ozdobilo množství žárovek a svítících  
řetězů. Světelná výzdoba, na kterou jsme byli zvyklí z náměstí (stromečky, hvěz- 
dy, jež se připevňovaly na sloupy veřejného osvětlení), je teï rozmístěna po městě  
(Nerudova ul., Újezd), protože na nové sloupy na náměstí se vánoční výzdoba ne-

 dá připevnit.  
 
���� NOVINKA V KYJOVĚ! Už i v Kyjově se objevily orientální tance. Po celé repu-
 blice se vzedmula módní vlna nácviku orientálních tanců a neminula ani naše měs-
 to. Jistě je to jeden ze způsobů, jak vyplnit volný čas. Učitelé orientálních tanců  

vyzdvihují také jejich léčebnou funkci hlavně pro ženy a odbourání různých kom- 
plexů (tance vynikají hlavně v provedení těch, kteří mají nějaké to kilo navíc). Ale 
už jste viděli třeba nějakého Turka nebo Araba, jak se učí kyjovskou skočnou, ci- 
frovat nebo jak křepčí u čardáše?  

 
���� Rozloučení s letošním rokem se neslo opět ve znamení Guláš párty. Městské kul- 

turní středisko, město Kyjov a kulturní komise se podílely na přípravě a realizaci  
silvestrovského odpoledne. Pěkné kulišárny přichystali pro pracovníky městského  
úřadu a kyjovské zastupitele a radní průvodci odpolednem Ladik Šimeček a Pavel 
Růžička. Zatímco si ostatní pochutnávali na guláši, svařeném víně nebo teplém  
čaji, chopili se představitelé města kladívek a dlažebních kostek a pomohli dláždit 
náměstí. Jak budou v příštím roce zvládat přemisŅování mezi radnicí a „jedničkou“
na opačném konci náměstí, si vyzkoušeli v další disciplíně.  

 
���� Ani letošní rok nepřinesl změnu v úpravě areálu Polámaný, na místech bývalé  

městské skládky přesto, že se řešení tohoto problému vyskytlo už v několika voleb-
 ních programech různých stran. Sliby se slibují… 
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RETRORETRORETRORETRO    
 

Stručná historie SloStručná historie SloStručná historie SloStručná historie Slováckého souboru Kyjováckého souboru Kyjováckého souboru Kyjováckého souboru Kyjovvvv    
(in Kyjovské noviny, duben 2002, str. 5) 

 
     První zmínky o slováckém krúžku v Kyjově pocházejí již z počátku 20. století. No- 
vější, nepřerušovaná historie se však začíná psát v roce 1940, kdy se po uzavření vyso- 
kých škol německými okupanty studenti vracejí do Kyjova. Začínají se neveřejně schá- 
zet spolu s další mládeží v hotelu Slavia nebo na chatě na Kameňáku (František Lukl, 
Oldřich Stokláska, Miloš Šafařík a další) a pro udržení dobré nálady a vyjádření ná- 
rodního cítění v těžké době okupace pěstují lidovou píseň a tanec. Začíná se organizova
t první cimbálová muzika pod vedením Oldřicha Stoklásky. V průběhu roku 1941 jsou  
setkání s písní a tancem při cimbálové muzice velmi častá. 
     Počátkem roku 1942 se mládež usnesla, že založí spolek Slovácký krúžek, jehož čin-
nost bude dokumentovat kronika. První zápis, datován pouze rokem 1942, je podepsán
 zakládajícími členy, druhý již nese plné datum 14. 2. 1942. Hlavou krúžku - stárkem  
byl zvolen František Lukl. První oficiální vystoupení Slováckého krúžku proběhlo na  
fašaňk v roce 1942 v Bučovicích. 
     V roce 1945 byl v Nětčicích založen Svaz české mládeže a pod jeho hlavičkou po- 
kračovala práce Slováckého krúžku, jehož předsedou v tu dobu byl Josef Sedlář. V roce 
1949 podali členové žádost o zřízení samostatného krúžku, který byl povolen a ustano-
ven. Jeho předsedou byl zvolen Ladislav Fiala, profesor kyjovského gymnázia. V roce  
1952 se stává Slovácký krúžek součástí Závodního klubu Skláren Moravia a do roku  
1961 byl předsedou Josef Fridrich. V tomto období se kromě pořádání tradičních zvyko-
slovných pořadů v Kyjově začínají uskutečňovat i veřejná vystoupení v jiných městech. 
Slovácký krúžek doprovází Cimbálová muzika Jury Petrů, a to od roku 1958.  
     V letech 1958 - 1980 spolupracují s krúžkem různé cimbálové muziky - CM Augu- 
stýna Kůra, Hynka Bíma, Jana Slaměny, Karla Hirsche, Jury Petrů a muzikanti ze  
Svatobořic soustředění kolem Josefa Varmuži staršího. Do roku 1969 častým střídáním 
cimbálových muzik i vedoucích krúžku dochází k určitému útlumu práce a některé akce
jsou pořádány doslova ze dne na den. 
     V roce 1969 dává dohromady mládež z Kyjova Bohumil Frýbort. Ujímá se nácviků, 
kterým dává pravidelnost, a pod jeho vedením přechází krúžek na souborovou práci.  
V roce 1972 se stává vedoucím nácviku Zdeněk Šimeček a soubor začíná vystupovat po
celém Československu a také v zahraničí. V roce 1980 je vedoucím souboru Jan Pavlík, 
který při nácviku tanců spolupracuje s Janem Loutchanem ze Strážnice a také začíná  
se souborem opět spolupracovat CM Jury Petrů. V roce 1982 se k vedení nácviku vrací 
Bohumil Frýbort a stává se rovněž vedoucím souboru. 
     V roce 1985 se vedoucím mužského sboru stává Jiří Petrů ml., který s sebou přináší 
pravidelnou a systematickou práci se zpěváky. Díky jeho četným úpravám lidových pís-
ní dochází k častému účinkování v rozhlase a spolupráci s BROLNem. Svou rozsáhlou 
sběratelskou činností připravuje podklady pro vydávání řady zpěvníků kyjovských pís- 
ní. V roce 1986 dává podnět k pořádání pravidelných setkání mužských sborů Kyjov- 
ska. 
     Narůstající technické problémy si v roce 1986 vyžádaly zavedení funkce organizač- 
ního vedoucího souboru, které se ujal Zdeněk Langášek. Svou znalostí kyjovského folk- 
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lorního prostředí a důsledností podstatně přispívá k nárůstu úrovně souborové práce. 
     Začíná spolupráce se skupinou žen z Ježova, které obohatily soubor svým přiroze- 
ným lidským vystupováním, dokonalou znalostí mnohých i zapomenutých zvyků, obřa-
dů, tanců a písní Severokyjovska a uměním svou živou pamět předvést a předat jiným. 
Soubor začíná zpracovávat folklor scénicky (např. Fašaňková neděla, ŠŅastnú cestu -  
severokyjovská svatba, Asenda). Rokem 1982 dochází k ustálení konečné podoby názvu
 - Slovácký soubor Kyjov a tím ukončení různého pojmenovávání souboru od původního
 Slováckého krúžku, přes krátkou epizodu s názvem Slovácký soubor Josefa Klvani.  
     V roce 1988 je do funkce uměleckého vedoucího souboru a současně vedoucího ná- 
cviku tanců zvolen Milan Pokorák. Ten navazuje na dosavadní práci a současně začí- 
ná rozvíjet nové aktivity. Soubor pod jeho vedením dostává pevnější řád a projevují se  
jeho organizační a choreografické schopnosti. V úzké spolupráci s vedoucím cimbálové 
muziky Jiřím Petrů vytváří pro soubor nové zdařilé programy, pro něž čerpá podklady  
výhradně z materiálů kyjovského Dolňácka. 
     Koncem 80. a začátkem 90. let soubor obnovuje pravidelné pořádání některých zvy-
koslovných akcí, u dalších pořadů zakládá novou tradici - dožínky (1990), stavění  
a kácení máje (1990), mikulášská obchůzka (1990), pálení čarodějnic (1991), zpívání  
u vánočního ho stromu na kyjovském náměstí (1998), soutěž ve zpěvu lidových písní  
pro dospělé Okolo Kyjova (1988) a dětí Vyletěla holubička (1989) a soutěž O nejlepšího 
tanečníka kyjovského verbuňku (1989). Stále častěji soubor vyjíždí se svými programy  
k vystoupením doma i v zahraničí. 
     V roce 1991 pod vlivem nových podmínek pro činnost soubor zakládá Sdružení přá- 
tel Slováckého souboru Kyjov, které se otevírá všem příznivcům folklóru. Slouží jako  
morální a ekonomická opora souboru a pomáhá přibližovat folklorní dění široké veřej- 
nosti. V roce 1992 se SPSSK přirozenou cestou stává zřizovatelem souboru. 
     V roce 1992 přebírá ženský sbor Eva Soldánová a vedení taneční přípravky se ujímá
Ludmila Pokoráková s Pavlem Prokešem, kterého v roce 1999 vystřídá Ladislav Šime- 
ček. Tím se obsazení vedoucích souboru ustálilo a v této podobě pracuje doposud. 
     Za poslední desetiletí se souboru podařilo probudit zájem o aktivní práci ve folklor-
ním dění nebývalému množství mladých lidí. V přípravce a taneční složce pravidelně  
působí na šedesát členů. Rovněž pěvecké sbory se rozrostly, převážně o bývalé taneční- 
ky a o zpěváky z Boršova. Ženský sbor dnes čítá na dvacet členek, mužský sbor má ke  
třiceti zpěvákům.  
     V současnosti soubor beze zbytku naplňuje své prvořadé poslání při udržování roč- 
ního zvykosloví v Kyjově, a to za bohaté účasti široké veřejnosti (fašaňk, stavění máje, 
dožínky, hody aj.), stejně jako při oživování písní a tanců, krojových součástí i hospo- 
dářského nářadí. K uchovávání a šíření lidové kultury napomáhá rovněž vydáváním  
řady zpěvníků a dalších publikací, zvukových nosičů i pořádáním různorodých folklor-
ních pořadů. 
     Věhlas kyjovského folklóru šíří dnešní členové souboru po celé republice i daleko za 
 jejími hranicemi, mezi diváky mnoha evropských zemí a také Ameriky a Asie. 

Vedení Slováckého souboru Kyjov 
 
Pozn. kronikářky: 
Protože se jedná o opravdu velmi stručnou historii, je třeba údaje současného vedení  
souboru brát se značnou rezervou. Byla jsem dlouholetou členkou souboru a vím, že ně-
které informace jsou nesprávné nebo zkreslené. Doufám, že se najde nějaký obětavec  
a k 70. výročí souboru vydá podrobnou publikaci. 
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